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G L A S I L O  S O C I A L I S T I Č N E  ZVEZE D E L O V N E G A  L J U D S T V A  ZA P O M U R J E

DRUGI
O B Č I N S K I  P R A Z N I K

V LENDAVI
Ljudstvo občine Lendava pra

znuje v nedeljo, dne 22. junija, 
svoj drugi občinski praznik.

Občinski odbor SZDL si z 
pripravljalnim odborom za pro
slavo prizadeva, da bi svoj ob
činski praznik ljudje občine 
najlepše proslavili. Proslava se 
bo začela že v soboto 21. junija 
z otvoritvijo šolske razstave in 
nekaterimi obiski bližnjih zgo
dovinskih in za našo NOB po
membnih krajev v občini. 22. 
junija bo zbirahšče vseh dru
štev pred domom »Partizana«, 
nato pa povorka na nogometni 
stadion, k jer bo slavnostni go
vor, nato pa nastopi »Partiza
na«, gasilcev, predvojaške vzgo
je, folklorne skupine itd. Avto- 
moto društvo pripravlja dirke 
za mopediste. Tudi lovci bodo

Lendava: zgradba v kateri so 
pred vojno tiskali prve izvode 
predvojne »Ljudske pravice«

imeli tekmovanje v streljanju 
na glinaste golobe. Popoldne ho 
rokometna tekma, nato pa 
ljudska veselica, ki jo priprav
lja lovska družina Petišovci.

Ljudstvo občine Lendava 
praznuje svoj drugi občinski 
praznik v času aktivnega priza
devanja vseh prebivalcev za 
gospodarsko in kulturno okre
pitev ter za nadaljnji napre
dek svoje občine. Naš letošnji 
občinski praznik praznujemo v 
znamenju utrjevanja naše obči- 
ne-komune, ki je do sedaj že 
pokazala vidne rezultate kot 
nova gospodarska, politična in 
socialna enota po vsebini svoje
ga dela. Ker smo še neposredno 
po VIL kongresu ZKJ, ki nam 
je nakazal in naložil s svojimi 
sklepi in programom nove in 
perspektivne naloge pri nadalj
nji izgradnji komunalnega si
stema in socializma v Jugoslavi
ji, ima naš drugi občinski praz
nik tudi po tem svoj značaj.

Da je občinski ljudski odbor 
v Lendavi na predlog SZDL 
sprejel 22. junij za svoj občin
ski praznik, so to narekovali 
nekateri zelo pomembni politič
ni dogodki, ki so se odigrali na 
našem območju v preteklosti.

(Nadaljevanje na 4 strani)

Govor predsednika Tita na proslavi 150-letnice naših premogovnikov v Labinu

NE BOMO KRENILI S POTI 
GRADITVE SOCIALIZMA

MINULO NEDELJO SE JE UDELEŽIL PREDSEDNIK 
TITO PROSLAVE 150-LETNICE NAŠIH PREMOGOVNIKOV 
V LABINU. NA VELIKEM ZBOROVANJU, KI SE JE NA 
NJEM ZBRALO 50.000 LJUDI, JE PREDSEDNIK REPUBLI
KE ODLOČNO ZAVRNIL PODTIKANJA IN KLEVETE VO
DITELJEV VZHODNIH PARTIJ. POTEM. KO JE SPREGO
VORIL NEKAJ BESED O ZGODOVINI IN POMENU RA
ŠKEGA RUDNIKA IN NAŠEM GOSPODARSKEM POLO
ŽAJU, JE PREDSEDNIK TITO NADALJEVAL:

Tovariši in tovarišice, ko sen 
vam obljubil, da pridem med 
vas, sem nameravat danes go
voriti malo več o naših notranjih 
problemih. Ne o težavnih pro
blemih, marveč o stvareh, ki 
vendarlederjajo določeno razu
mevanje naših delovnih ljudi, 
ker jim niso dovolj znane. Žal 
pa vam moram danes govoriti o 
tistem, kar nas ovira, kar nam 
onemogoča, da bi s še hitrejši
mi koraki napredovali v gradi
tvi našega boljšega življenja. 
Imamo smolo, da v vsem po
vojnem obdobju v graditvi so
cializma v naši dežedi, v vsem 
obdobju naših naporov in ne 
brezplodnih poskusov, da bi se 
čimprej izmotali iz raznih te
žav, zmerom znova zadevamo 
na ovire in težave, in sicer s 
prav tiste strani, s katere smo 
se jih mogli najmanj nadejati.

Nedavno smo imeti VH. kon
gres naše Zveze komunistov, ki 
je bil pravzaprav manifestacija 
komunistov Jugoslavije in po 
svoji monolitnosti in strnjenosti 
vrst ne samo Zveze komunistov, 
marveč tudi Socialistične zveze 
delovnega ljudstva Jugoslavije 
in enotnosti vseh narodov naše 
dežele. Na tem kongresu je bil 
naš cilj predvsem povzeti naše 
uspehe, vsestransko analizirati 
naše dosedanje delo v obdobju 
od VI. do VII. kongresa in iz 
tega povzeti nauke, prav tako 
pa analizirati dosežene uspehe, 
ki so važni ne samo za našo de
želo, marveč tudi nasploh. M: 
smo socialistična dežela in zato 
smo menili, da je naša dolžnost, 
da povemo na tem kongresu ti

sto, kar je pozitivno in kar je 
negajtivno tako v našem notra
njem razvoju in delu kakor tu
di v tistem zunaj naše dežele, 
kar bi lahko po našem mnenju

škodovalo nadaljnjemu razvo
ju socialistične misli im zmagi 
socializma na svetu. Proti svoji 
volji pa smo zadeli na nerazu
mevanje pri voditeljih dežel, 
ki grade socializem. Nas so za
čeli najprej napadati zaradi 
programa, potem zaradi refe
ratov na kongresu, podtikali so 
nam stvari, ki pri nas niso bile 
izrečene ne napisane. Popačili 
so razne stvari in jih prikazo
vali narodom teh dežel takšne, 
kakršne pri nas niso bile izre
čene.

sprotujemo razdelitvi sveta na 
tabore. Kar zadeva sam pro
gram, smo po kritiki, ki je pri
šla postopoma, sprejeli prioom- 
be, da je treba to in ono še po
udariti. Sicer pa, ker je pro
gram dokument zgodovinske 
važnosti, smo tudi sami menih, 
da ga moramo do kongresa vse
stransko osvetljevati in zato 
smo ga tudi dali v široko raz
pravo. Vi veste, da so naši ljud
je izrekli kakih 1500 raznih 
pripomb, izmed katerih so bile 
nekatere manj važne, nekatere 
pa tudi bistvenega značaja. Mi 
smo prav tako povedali tovari
šem zunaj naše dežele, tovari
šem v Sovjetski zvezi in v dru
gih deželah, da program ni za
ključen, marveč da je samo 
osnutek in da si naša komisija 
prizadeva, da bi postal še po
polnejši. Povedali smo, da smo 
nekatere stvari že izpustili ali 
dopolnili in da naj zato nikar 
ne bodo nestrpni, marveč naj 
počakajo, da po program se
stavljen in na kongresu spre
jet, potem pa naj povedo, kar

(Nadaljevanje na 2. strani)

BIL SEM V  KOLONI 
TIFUSARJEV

Pripoveduje Pero Dražič, ude
leženec bitke na Sutjeski

V Murski Soboti živi tovariš 
Pero Dražič — upokojeni ka
petan I. stopnje in nosilec par
tizanske spomenice 1941.

Avgusta 1941. leta se je od
zval klicu zasužnjene domovi
ne in vstopil v vrste partiza
nov. Vse do leta 1956 je ostal 
pod orožjem in je bil spričo sla
bega zdravstvenega stanja upo
kojen ter preveden v rezervo.

Poslušajmo torej, kaj nam 
pripoveduje udeleženec naj-

Nasprotujemo razdelitvi sveta na tabore
Človek bi mislil, da so se

danjo gonjo proti socialistični 
Jugoslaviji povzročile nekatere 
teoretične formulacije v pro
gramu Zveze komunistov Jugo
slavije in v referatih na nje
nem VIL kongresu. V resnici 
pa ni tako. Ta gonja ima glob
lje korenine. Organizirana je 
bila že davno pred našim kon
gresom, ko program in referati 
sploh še niso bili znani, pro

gram ZKJ pa so vzeli samo za 
povod za napad na Zvezo ko
munistov in na Jugoslavijo. 
Glavni razlog za gonjo je v 
tem, da nismo hoteli podpisati 
deklaracijo dvanajstih dežel, 
sprejete v Moskvi lani v no
vembru, in da se nismo hoteli 
vključiti v tako imenovani so
cialistični tabor iz razlogov, ki 
so vsem že davno dobro znan 
in pri katerih gre za to, da na-

Sprejet perspektivni plan gospodarskega razvoja Pomurja
PO OSEMURNI RAZPRAVI JE BIL V PONEDELJEK S P R E J E T  PERSPEKTIVNI 

PLAN GOSPODARSKEGA RAZVOJA POMURJA — OKRAJNI PERSPEKTIVNI PLAN 
DOPUŠČA OBČINAM P O VSEM SAMOSTOJNO PLANIRANJE — ZA IZVEDBO PLANI
RANIH NALOG JE POTREBNA MAKSIMALNA POMOČ POLITIČNIH ORGANIZACIJ 
— NI GLAVNO DOSEGANJE ŠTEVILK, TEMVEČ RAZVOJ SOCIALISTIČNIH SIL.

Na seji obeh zborov okrajne
ga ljudskega odbora v Murski 
Soboti so v ponedeljek zelo iz
črpno razpravljali o perspek
tivnem planu gospodarskega 
razvoja Pomurja. Tokrat so 
razpravljali o celotnem planu,

ki so ga odborniki sprejeli V 
povečanem obsegu še poleg 
skopega teksta, pripravljenega 
za odlok, katerega so potem z 
nekaterimi spremembami in do
polnitvami sprejeli na ločenih 
sejah. Razprava je  trajala

8 ur in je vsestransko osvetli
la sedanje delovanje okrajne
ga ljudskega odbora in opozo
rila na probleme, ki do tega tre
nutka niso bili tako podrobno 
osvetljeni pred celotnim ljud
skim odborom, kot zdaj.

Kot smo že poročali, predvi
deva plan veliko povečanje v 
industrijski in kmetijski proiz
vodnji, ki sta osnova gospodar
jenja v Pomurju. Razen tega 
je  planirana tudi rast stano
vanjske izgradnje, izboljšanje 
razmer v šolstvu in zdravstvu 
z nekaterimi investicijami in 
drugo. V obsežni razpravi, ki 
je  bila dobro pripravljena, so 
govorili zlasti o obsegu per
spektivnega plana, ki ni zajel 
še nekaterih podrobnosti, ki bi 
jih lahko obravnaval. Vendar 
je bilo osvojeno stališče, da 
okrajni perspektivni plan ne 
razčlenjuje vsega, kar je  mogo
če v Pomurju planirati prav 
zaradi tega, da ne hromi plani
ranja po občinah, kjer zahtevajo 
razmere podrobno razčlenitev 
okrajnega plana.

Za izvršitev planskih nalog 
bo potrebna dosledna in široka 
aktivnost političnih organizacij, 
še poleg delavnosti strokovnja
kov, ki jih plan v polni meri 
zaposluje. V izpolnjevanju na
log, ki jih narekuje perspek
tivni plan gospodarskega raz
voja Pomurja, je  zlasti zelo 
važna skrb za krepitev sociali
stičnih odnosov in socialistične
ga razvoja v gospodarjenju, 
kar je  najbolj pereče v kme
tijstvu. Tudi v obrti je  potreb
no razvi jati sposobnosti v smislu 
napredka, ki ga prinašajo 
elektrifikacija in drugi činitelji.

Ob planiranem povečanju 
proizvodnje pa se povečuje po
treba po skrbnejšem analizira
nju stanja v gospodarstvu, 
zlasti v industrijski proizvodnji, 
kot je  primer ugotavljanja po
večanja produktivnosti in dru
go. V nekaterih primerih se 
zdi, da je  tu in tam premalo 
planiranega, vendar je potreb
no upoštevati tehnične zmoglji
vosti, ki mnogokrat odločajo. 
Vsekakor pa je za izvedbo pla
na zelo važna prožnost in pri
zadevnost posameznih činiteljev, 
zlasti podjetij in gospodarstev, 
ki jih čakajo s tem rekonstruk
cije, nova investiranja in po
dobno, kar pa je povezano z ela
borati in drugimi pripravami, 
ki so včasih tudi dolgotrajne. 
Prav zaradi tega je  treba ne
mudoma storiti vse, kar je  po
trebno za uresničevanje nalog, 
ki jih zadaja perspektivni plan 
gospodarskega razvoja.

P R V I  SO ČESTITALI

Ob svojem nedavnem rojstnem dnevu je sprejel tov. Tito pionirje in pionirke iz vseh 
republik, ki so mu prišli čestitat za 66. rojstni dan. Letos so pozdravili tovariša Tita skoraj 
sami učenci osemletk. Izročili so mu tudi darila kot izraz hvaležnosti za vse, kar je storil za 
otroke. Prvi so čestitali tov. Titu predstavniki pionirskega pevskega zbora iz Gornje Radgone 
(na sliki). Pozdravi otrok so bili polni najlepših želja ljubljenemu Titu za rojstni dan.

Nato jih je tov. Tito nagovoril in ob koncu dejal: »Bodite zgled tudi tistim ljudem, 
ki našo domovino še zdaj blatijo. Naj tudi po tem vsakdo, kdor je  naš prijatelj, vidi, da naša 
enotnost čvrsto povezuje vse naše ljudstvo, vse naše ljudi od naših najmlajših, od vas, pio
nirjev, do najstarejših. Čuvajte to enotnost in krepite bratstvo med našimi narodi, pridob
ljeno s krvjo.«

Preden so se pionirji poslovili od tov. Tita, so mu pevci pionirskega pevskega zbora 
iz Gornje Radgone skupno s pionirskim triom iz Bačkega brega priredili kratek koncert. 
Srečanje s tov. Titom bo ostalo radgonskim pionirjem v nepozabnem spominu.

P o t  n a d a iim e g a  r a z v o j a  k m e t ijs t v a  
v  le n d a v s k i o b č in i j e s a m o  v  o k v i r u  

k m e tiis k e  z a d r u g e
O  Kmetijstvo v občini Len

dava je  poleg industrije nafte 
najmočnejša gospodarska pano
ga. Značilnost kmetijstva v ob
čini Lendava je prevelika pe
strost kmetijske proizvodnje, 
razkosanost zemljišč in vodo- 
plavno področje, ki zajema 
okrog 3500 ha kmetijskih po
vršin.

O  Povprečno kmečko gospo
darstvo goji vse kmetijske kul
ture in v takih količinah, da se 
skoraj v celoti konsumirajo do
ma, na tržišče pa pride le 
krompir in živina.

O  Razkosanost zemljišč moč
no ovira uvajanje modeme 
ogrotehnike. Povprečna velikost 
kmečkih gospodarstev je 3 ha 
in ti trije ha so razdrobljeni 
najmanj v 15. parcelah. Vsi ti 
momenti dajejo kmetijski pro
izvodnji obeležje dokaj eksten
zivne proizvodnje, so pa vsi po
goji za prehod iz sedanjega 
ekstenzivnega na intenzivni si
stem kmetijske proizvodnje.

V občini Lendava deluje se
dem kmetijskih zadrug in ena, 
kmetijska poslovna zveza. Kme
tijske zadruge so se že lotile 
reševanja hitrejšega razvoja 
kmetijstva. Tako so v letošnjem 
letu sklenile s 107 člani — za
družniki pogodbe o pridelova
nju hibridu e koruze, na osnovi

skupnega sodelovanja v proiz
vodnem procesu. Sicer to ni ve
liko število, vendar je začetek, 
ki bo dokazal kmetu proizva
jalcu, da tak način proizvodnje 
ima svoje prednosti. Pripomniti 
je treba, da so kmetijskim za
drugam pomagali pri tej akciji 
kmetijski strokovnjak: lendav
ske kmetijske poslovne zveze in 
da bo od teh tudi v bodoče v 
veliki meri odvisno, kako se bo 
razvijalo kmetijstvo v občini 
Lendava.

Premalo kmečkih gospodar
stev v  kmetijskih zadrugah

V km etijskih zadrugah je  1059 
km ečkih gospodarstev oziroma le 
29,7 % od skupnega števila kmečkih 
gospodarstev, tako da je  izven km e
tijsk ih  zadrug še 70,3 %  kmečkih go
spodarstev. Ti podatki nam zgovor
no dokazujejo, da je  velika večina 
naših kmečkih gospodarstev izven 
KZ. Da je  tako m ajhno število km e
čkih gospodarstev včlanjenih  v KZ, 
so predvsem  posledice nesolidnega 
poslovanja nekaterih  KZ v p re jšn jih  
le tih , ki so šle v likvidacijo : KZ 
G aberje , D obrovnik, C entiba in Ne- 
delica, k je r  so člani v nekaterih  p r i
m erih m orali ob likvidaciji p lačati 
razne p rim an jk lja je  oziroma nelik 
vidni del izdatkov.

(Nadaljevanje na 4. strani)

Pero Dražič

slavnejše bitke NOB, bitke, v 
kateri se je odločala usodh na
ših narodov:

»Sodeloval sem v IV. ofenzivi, v 
kateri nam je  uspelo razbiti vse 
sovražne obroče in zadati sm rtni 
udarec četnikom . Po težkih  borbah 
v ja n u arju , feb ruarju  in marcu 1943 
nam je  bil nujno  potreben počitek, 
zlasti še, ke r je  več tisoč borcev 
bolehalo za tifusom, tisoč ranjencev 
pa je  čakalo na nego in zd rav lje
n je . Tudi ostali borci smo bili do 
sk ra jnosti izčrpani od p restanih  ne
človeških naporov. P rim anjkovalo je  
h rane, obleke in obutve. Toda 16. 
m aja 1943. je  sovražnik pričel s 
splošnim napadom z vseh stran i na 
Udarno skupino, katero  so sestav lja
le  Prva in Druga pro le terska divi
zija , T re tja  in Sedma udarna divi
zija , D rinska operativna skupina in 
Vrhovni štab, ki je  tedaj bil na 
Crnom jezeru  pod D urm itorjem  s

(Nadaljevanje na ,8 strani)



GOVOR PREDSEDNIKA TITA V LARINE
G l a v n o  j e ,  d a  i m a m o  e n o t n o s t  n a š i h  n a r o d o v  i n  t r d n o  s t r n j e n o s t  n a š i h  d e l o v n i h  l j u d i

(Nadaljevanje s 1. strani) 
mislijo, da je treba povedati. 
Zdaj pa naj nam sporoče svoje 
pripombe in mi jih bomo upo
števali. In res, ko so nam ne
kateri dobro misleči tovariši, 
denimo iz Poljske, sporočili ne
katere pripombe, smo jilh spre
jeli. Če pa nam kdo ne sporoči 
načelnih pripomb, marveč krat
ko malo preide na zmerjanje, 
seveda takšnih stvari na kon
gresu n i moč vključiti v pro
gram.

To, da nismo podpisali dekla
racije, sprejete v Moskvi, in da

se nismo vključili v socialistič
ni tabor, ne pomeni, da nismo 
za najboljše sodelovanje z vse
mi socialističnimi deželam:, 
marveč nasprotno, da smo za to 
sodelovanje na vseh toriščih, 
toda v sedanjem napetem med
narodnem položaju menimo, da 
je koristneje uveljavljati kon
struktivno miroljubno politiko 
skupaj z ostalimi miroljubnimi 
deželami, ki tudi ne pripadajo 
nobenemu bloku, Kakor pa 
vključiti se v tabor in s tem še 
bolj zaostriti že tako napeti po
ložaj na svetu. Spričo naše zu

nanje politike, spričo načela 
koeksistence in potrebe po so
delovanju z vsemi deželami, to 
pa pomeni spričo naše miro 
ljubne politike nasploh, meni
mo, da si je  treba na vso moč 
prizadevati, da se položaj na 
svetu ne zaostri in da se ogne
mo vojnemu spopadu. Mi meni
mo, da je treba z vsemi dežela
mi navezati stike sodelovanja, 
ne pa omejiti se na dva tabora, 
ki se bosta prepirala in zaradi 
katerih bi utegnilo nekega dne 
priti tudi do vojnega spopada.

svetovno javnost, da hi nas še 
bolj osamili in kompromitirali.

Seveda ostanemo mi slej ko 
prej na stališču, da se državni 
stiki ne smejo poslabšati, toda 
to sploh ni odvisno od nas. Sa
ma ta gonja znatno poslabšuje 
tudi državne stike med našo 
deželo in deželami, katerih vo
ditelji nas napadajo. Izjave ne- 
kaiterih voditeljev o tem, da 
teortetična razprava ne sme po
slabšati državnih stikov, so se 
že docela kompromitirale. Če bi 
se razvijala res načelna in to
variška razprava, smo prepriča
ni, da se državni stiki ne bi po
slabšali. Toda to je gonja, ki jo 
uprizarjajo državni in partijski 
voditelji socialističnih dežel pro
ti socialistični Jugoslaviji, in 
tako se torej neogibno slabšajo

tudi državni stiki. Da je to že 
prešlo tudi na državne slike, 
kaže več dejstev:

1. Sovjetska vlada je takoj 
po našem kongresu, že drugič v 
zadnjih letih, prekršila med
državni sporazum o kreditira
nju za nas važnih objektov.

2. Takoj po našem kongresu 
je ZSSR odpovedala vrnitev dr
žavnega obiska.

3. Odpovedala je prihod de
legacije invalidov.

4. Ustavili ali odpovedali so 
prav tako razne druge medse
bojne obiske, ki so bili prej 
predvideni. Tega seveda niso 
storili po ideološki, marveč po 
državni liniji in sleherno po
udarjanje ideološke linije je to
rej nesmiselno, ker jasno vidi
mo, za kaj gre.

1. Naše ljudstvo ne živi od 
miloščine nikogar, marveč si sa
mo silno prizadeva, da si ustva
ri boljše življenje.

2. Že prej sem rekel, zakaj 
moramo še zdaj delno dobivati 
neko pomoč v obliki dolgoroč
nih kreditov, toda ne brezplač
no.

3. Ameriška pšenica, bombaž 
in mast niso nobeno nekurant- 
no blago, marveč živila, po ka
terih je  na svetovnih trgih-ve
liko povpraševanje. Ameriška 
pšenica, mimogrede rečeno, ni 
nič slabša od sovjetske — ki je 
ne dobivamo, vtem ko ameriško 
dobivamo, kar velja tudi za 
ostalo blago. Vse to so za nas 
zelo dobre in na svetu cenjene 
in koristne stvari, ker nam 
omogočajo, da laže premaguje
mo težave, ki nam jih, žal, po
vzročajo tisti, ki bi nam morali 
pomagati nadoknaditi škodo, ki 
so nam jo prizadejali leta 1948 
do 1933 z gospodarsko blokado 
in političnim pritiskom.

Naposled, kakšno moralno 
pravico imajo tisti, ki nas na
padajo, da nam očitajo ameri
ško pomoč ali kredit, ko je ne
davno tudi sam Hruščev zahte
val, naj bi z Ameriko sklenil' 
sporazum o kreditih in daljno
sežnem gospodarskem sodelova
nju. Tu ne le, da ni logike, 
marveč imamo opraviti celo s 
čistim cinizmom, ko nas napa
dam in obrekujejo, da se pro
dajamo za ameriško pomoč in 
kredite.

N aihnjše u d a rce  nam
z a la ja jo  tisti, k i bi nam
m orali biti n a jzvestejši
in n ajboljši prijatelji

Nas to boli, toda borili se bo
mo in branili pred raznimi kri
vičnimi obdolžitvami, pred raz
nimi klevetami in napadi, ker 
bi radi z vso to gonjo zaduši? 
naše načelne teze o pravilnih 
in pravičnih stikih med sociali
stičnimi deželami. (Odobrava
nje in vzklikanje: Heroj Tito!)

Tovariši in tovarišice, lahko 
se prepričate, da so tudi tokrat 
v zvezi s temi napadi ne samo 
vodilni ljudje naše dežele, 
marveč tudi naši narodi ohrani
li popolno hladnokrvnost. Kaže, 
da je naša usoda takšna, da 
moramo socializem v naši deže
li graditi pod nenehnim: udarci 
od vseh strani. N ajhujše udar
ce pa nam zadajajo tisti, ki bi 
nam morali biti najzvestejši in 
najboljši prijatelji. Kaže, da 
nam je zgodovina določila takš
no trnovo pot, da bi se sam raz
voj socializma obvaroval izro
ditve in da bi se iz sedaniega 
kaosa v svetu socializma dvig
nil s takšno moralno močjo, ki 
bi mu omogočila zmagovito pot 
v nadaljnjem razvoju. (Vzkli
ki: »Naj živi socializem!«)

P o d tik a n ja  in  g r o b i n a p a d i
V zvezi s programom in refe

rati na VII. kongresu, ki so jih 
vzeli za povod, da so začeli to 
srdito in prav nič tovariško 
gonjo proti naši deželi im Zve
zi komunistov, moram poudari
ti, kakor sem že rekel, da so 
citati iz programa in referatov, 
ki jih zdaj uporabljajo v tisku 
in govorih v vzhodnih deželah, 
zlasti na Kitajskem, netočni in 
ponekod popačeni ali pa so jih 
tako vzeli iz besedila, da daje
jo povsem napačno predstavo o 
naših glediščih.

Poglejmo samo kot primer 
trditev iz sovjetskih, kitajskih 
in drugih časnikov ali govorov 
nekaterih voditeljev, da sem 
hvalil ameriško pomoč in ame
riški imperializem. Vi zelo do
bro veste, da imperializem ni
koli nisem hvalil, če pa je kdo 
to slišal, naj mi pove (smeh, 
odobravanje in vzklikanje to
varišu Titu). Ti ljudje tudi pra
vijo, da sem ignoriral sovjetsko 
pomoč in napadal Sovjetsko 
zvezo, in to trditev so vzeli za 
povod, da na račun Zveze ko
munistov Jugoslavije uporab
ljajo najbolj grobe psovke in 
klevete. Vi pa se gotovo spomi
njate, da sem bili po normali
zacijii med prvimi, ki so se na 
vso moč zavzemali za to, da bi 
naše ljudstvo pozabilo na tiste 

globoke rane, ki mu jih je za- 
dal Stalin leta 1948 in v vsem 

obdobju po tem letu. Spo
minjate se, da sem si skupaj 
z ostalimi tovariši na vso moč 
prizadeval, da bi pozabili na 
tisto, kar je bilo in da bi ubrali 
novo pot pravilnih socialistič
nih odnosov med našo deželo 
in drugimi socialističnimi de
želami, predvsem pa med našo 
deželo in Sovjetsko zvezo. Vi 
veste, da nisem nikjer napa
dal SZ, vendar pa to trdijo in 
jemljejo za povod, da uporab
ljajo na račun Zveze komuni
stov najbolj grobe psovke in 
klevete. Podtikajo nam torej 
nekaj netočnega in na podlag 
tega nas najbolj grobo napa
dajo.

Poglejmo, kaj sem rekel v 
referatu na VII. kongresu 
ZKJ: »Mi smo od Amerike do
bivali gospodarsko in vojaško 
pomoč v času, ko nam je bila 
najbolj potrebna, to se pravi v 
času Stalinovega političnega, 
gospodarskega in Propagandne
ga pritiska na našo deželo. To 
nam je v veliki meri pomagalo, 
da smo bili kos ogromnim te
žavam, na katere smo takrat 
zadeli. Čeprav je znašala po
moč ZDA samo 4 % našega 
narodnega dohodka, bi bilo z 
naše strani nepravilno in ne
razumljivo, če bi zanikali velik 
pomen te pomoči, ki smo jo do
bivali v najtežavnejšem času. 
Nekateri ljudje na Vzhodu bi 
radi to izkoristili v propagand
ne namene in zato izražajo 
dvome, da dobivamo to pomoč 
brez političnih ali drugih kon
cesij. Toda dejstva so dejstva: 
mi nismo dajali nobenih kon
cesij takšnega značaja in ta
krat nam tudi nihče takšnih po
gojev ni postavljal.«

Vidite, to sem rekel in zara
di tega me napadajo. Ali drži, 
da nam je bila pomoč takrat 
potrebna? (Odobravanje.) Me
nim. da v Jugoslaviji ni člove
ka, ki ljubi svoje ljudstvo in 
mu želi dobro, da bi se s tem 
ne strinjal.

V korist obeh
dežel

Glede jugoslovansko-sovjet- 
skih stikov in sodelovanja sem 
rekel v referatu tople: »Jugoslo- 
vansko-sovjetski stiki, sloneči 
na beograjski deklaraciji, se 
razvijajo zdaj zelo uspešno. 
Široko se razvija tudi trgovin
ska menjava. Sklenili smo vrsto 
sporazumov, kakor na primer o 
izgradnji industrijskih podjetij 
v Jugoslaviji v vrednosti 110 
milijonov dolarjev, o blagovnih 
kreditih v višini 54 milijonov 
dolarjev, o znanstveno-tehnič- 
nem sodelovanju, o posojilu v

zlatu ali devizah v višini 30 mi- 
lrionov dolarjev, o sodelovanju 
na torišču jedrske energije. 
Razen tega smo sklenili tudi 
kulturno, konvencijo, na podla
gi katere se je razvilo široko 
sodelovanje, kakor tudi kon
vencijo o ureditvi dvojnega dr
žavljanstva; sklenili smo tudi 
poseben sporazum o zgradi tv 
kombinata aluminija in tovarne 
umetnih gnojil itd. Vse to do
kazuje, da sta dobila normali
zacija ter vzpostavitev dobrih 
in prijateljskih stikov tudi svo
jo materialno bazo v gospodar
skem sodelovanju, ki je  za obe 
deželi zelo koristno.«

Vidite, to sem rekel. Ali sem 
nanadal? (Vzkliki.: »Ne, niste!«) 
Da, nisem napadal. Ali sem re
kel karkoli, kar ne drži? Nisem, 
ker to drži! Toda kai morem, 
ko pa jih moti, da sem rekel, 
da bo to koristno za obe deže

li? Iz tega vidimo, da nisem 
omalovaževal sovjetske pomoči, 
tudi ne napadal Sovjetske zve
ze, marveč da sem lojalno na
vajal dejstva takšna, kakršna 
so. Povsem upravičeno pa je, 
da sem rekel, da takšno sode
lovanje koristi obema dežela
ma. Nisem se smščal v to, ka
tera dežela bi imela od takega 
sodelovanja več koristi, pa tudi 
zdaj ne bi hotel reči, da mi ne 
bi imeli velike 'koristi od tega, 
ko ne bi bili teh pogodb pre
kršili. Imeli bi jo.

Nato je govoril predsednik o 
drugih obdolžitvah v zvezi s 
svojim referatom, z raznimi ci
tati im izvlečki iz programa 
ZKJ in drugih referatov ter o 
srditi gonji proti vodstvu ZKJ 
in socialistični Jugoslaviji v 
kitajskih in drugih časnikih.

Dejal je:

V o j n a  J e  n a j v e č j i  s o v r a ž n i k  
č l o v e š t v a  i n  t u d i  s o c i a l i z m a

Marksistična znanost je men
da doživela takšno metamorfo
zo, preden je prišla iz Evrope 
do kitajskih voditeljev, da je 
zdaj njeni tvorci nikakor ne 
bi mogli spoznati. Zlasti pa bi 
strmeli nad etiko, ki jo pozab
ljajo kitajski voditelji. Seveda 
Marx, Engels in Lenin niso 
krivi, da je njihov nauk dobil 
v tej daljni deželi tako popa
čeno razlago v ustih nekaterih 
navideznih marksistov, ki ga na 
svoj, meljudski način tolmačijo 
in hočejo drugim dajati lekcije 
iz marksizma.

Če imajo kitajski voditelji 
svoje notranje težave, pa ne
dvomno jih imajo, naj jih pre
magujejo na drug način, ne pa 
s takšnim sovražnim nastopa
njem proti Jugoslaviji (»Tako 
je!« Ploskanje). Mi vemo, 
kakšne težavo v izgradnji so
cializma pomeni pomanjkanje 
investicijskih sredstev in kredi
tov, toda prizadevajo naj si ,  da 
bi takšne probleme uredili na 
pristojnejši način, ne pa v ško
do kake druge socialistične de
žele. Oni nam na žaljiv način 
očitajo, da so nam Američani 
dali dve milijardi dolarjev, da 
bi nas kupili (smeh). Prvič n: 
res, da smo dobili dve milijar
di, čeprav bi nam bilo to zelo 
dobrodošlo (Smeh). Drugič, ti 
ljudje pozabljajo, da so tudi 
druge dežele v drugi svetovni 
vojni in pozneje, dobivale od 
Amerike veliko gmotno pomoč 
v potrebščinah in živilih, kakor 
tudi pomoč UNRRA, vštevši 
Sovjetsko zvezo in še nekatere 
vzhodne dežele. Ti ljudje po
zabljajo, da je bila Jugoslavija 
v drugi svetovni vojni malone 
povsem opustošena in da imamo 
pravico do pomoči, da vsaj del
no zacelimo vojne rane.

Da kitajski voditelji čvrsto 
stoje na stalinističnih pozicijah 
glede stikov med socialističnimi 
deželami, to je njihova stvar. 
Drugo pa je vprašanje, komu 
koristi in kam vodi to, če 
uresničujejo pritisk na malo 
socialistično deželo, kakor je 
Jugoslavija, pritisk, podoben 
pritisku iz leta 1948, ki so ga 
nekoč tudi sami obsodili. Lahko 
so prepričani, da se jim tudi ta 
pritisk ne bo posrečil, da pa bo 
zapustil še globlje negativne 
sledove v mednarodnem delav
skemu gibanju (»Tako je!« 
Vzkliki, ploskanje). Ti ljudje 
pišejo in govore, da se leto 1948 
ne sme ponoviti, z istim jezikom 
pa izgovarjajo iste kleivete in 
uporabljajo iste metode pačenja 
in laži v svoji propagandi, ka
kor leta 1948.

Zanimivo je tudi, da so nas 
kitajski voditelji napadli tudi 
zaradi naše zunanje politike, 
politike koeksistence med drža
vami in narodi z različnimi 
družbenimi sistemi, kar pomeni, 
da nasprotujejo popuščanju na
petosti na svetu in da stoje v 
tem oziru na istih pozicijah ka
kor najbolj reakcionarni vojno-

hujskaški elementi na Zahodu. 
V tem grmu tiči zajec: 'te ljudi 
moti naša miroljubna politika, 
politka miru, politika koeksi
stence! Toda z vojno se ne od
stranjujejo razne težave v iz
gradnji socializma, pa čeprav 
ima dežela 600 milijonov pre
bivalcev, kar njihovi ljudje ra
di dostikrat poudarijo, češ da bi 
v morebitnem vojnem spopadu 
še zmerom ostalo kakih 300 mi
lijonov Kitajcev. Pravimo, da z 
vojno iin vojnim pustošenjem 
ni moč graditi ne širiti socializ
ma na svetu, marveč da je to 
moč storiti samo z vztrajnim 
zavzemanjem in ustvarjalnim 
delom delovnih ljudi v vsaki 
deželi in z ustvarjalnim sode
lovanjem med naroda Vojna je 
največji sovražnik človeštva, pa 
tudi socializma, in mi jo od
klanjamo kot sredstvo za obra
čunavanje med narodi zaradi 
različnih družbenih oblik in 
koncepcij.

Neogibno se slabšajo 
tudi državni stiki

Po količini in kakovosti ža
ljivk in psovanj korakajo bol
garski voditelji in bolgarski 
tisk skupaj s kitajskim v zonji 
proti Jugoslaviji, da o alban
skih voditeljih sploh ne govo
rim. Le ti so zmerom med prvi
mi, če že niso prvi, kadar gre 
za obrekovanje Jugoslavije in 
njenih voditeljev. Sedmi kon
gres bolgarske partije je bil v 
glavnem posvečen napadom, 
obrekovanju in žalitvam socia
listične Jugoslavije in njenih 
voditeljev. Na njihovem kongre
su je bilo toliko govora o Jugo
slaviji, da je bil kongres sam 
podoben nekakšnemu frakcij
skemu bolgarsko-jugoslovanske- 
mu kongresu (smeh). Namesto 
priznanja pomanjkljivosti in te
žav v notranjem razvoju svoje 
dežele, namesto polaganja ra
čunov o prejšnjih grdobijah, 
namesto priznanja lastnih na
pak v delu, so si bolgarski vo
ditelji prilastili pravico, da se 
vmešavam v notranji razvoj 
Jugoslavije, Izmislili so si razne 
lažne podatke, kritizirali do
zdevno slabo sitanje v Jugosla
viji in hvalisali svoje, da bi po
kazali, da je pri njih bolje in 
tako pomirili bolgarski narod.

Toda s tem, kar sem doslej 
povedal, ni izčrpan repertoar 
napadov na ZK Jugoslavije. 
Tudi druge komunistične parti
je si prizadevajo, da ne bi pre
več zaostajale in zato ponati- 
skujejo vse klevete in žalitve 
proti naši deželi, včasih pa do
dajajo še kaj svojega, pri če
mer spet ne manjka žalitev in 
pačenja dejstev. Sodeč po 
vseh govorih, žaljivem tonu in 
obrekovanju kaže, da je ta 
gonja organizirana na daljšo 
dobo in da imajo razne pomir
ljive iziave nekaterih voditeljev 
teh dežel kdaj pa kdaj svoj do
ločeni cilj — da bi preslepil:

Stalinska politika gospodarske bloka
de! in groženj je napravila Jugoslaviji 

ogrom no škodo
Na VII. kongresu Komuni

stične partije Bolgarije, ki je 
bil nedavno v Sofiji, je tovariš 
Hruščev nastopil s svojim govo
rom, v katerem je med drugim 
ovseni neupravičeno napadel 
ugoslavijo in voditelje ZKJ s 

takšnimi izrazi, ki niso v nobe
ni zvezi s tovariško 'kritiko. 
Imenoval nas je trojanski konj, 
s katerim naj bi zahodni impe
rialisti razdejali socialistične de
žele. V svojem govoru, kakor 
bomo pozneje videli, ni napadel 
samo jugoslovanskih voditeljev, 
marveč tudi naše narode. (Plo
skanje in vzklikanje »Heroj Ti
to!«) Naše ljudstvo je mnogo 
pretrpelo zaradi Stalinove poli
tike gospodarskega in politič
nega pritiska in zato nam je 
zelo hudo, ko tovariš Hruščev 
zdaj to ponavlja in opravičuje, 
čeprav je na XX. kongresu KP 
SZ to politiko ostro obsodil.

Ko je tovariš Hruščev govo
ril, da smo agentura razrednega 
sovražnika v delavskem giba
nju, je v Sofiji rekel: »Nikakor 
ne smemo sumničiti monopoli
stičnih krogov ZDA, da so za
interesirani na krepitvi socializ
ma in razvoju marksistično-le- 
ninistične teorije. Predstavniki 
te dežele (to se pravi Jugosla
vije) trdijo, da se mi baje od
mikamo od marksizma in leni
nizma, oni pa da stoje na pra
vilnih pozicijah. Nastane do
kaj čuden položaj: imperiali
sti hočejo »razvijati« marksi- 
zem-leninizem prek te dežele 
(to se pravi Jugoslavije) !

Tovariš Hruščev nam torej 
ironično podtika, da paktiramo 
z Ameriko, ki, s tem se stri
njam, ne ljubi socializem.

Docela se strinjam s tem, da 
nam Američani ne dajejo po

moči, da bi v Jugoslaviji zma
gal socializem, kakor tudi leta 
1921—1922, ko so Američani v 
času velikih tegob in suše da
jali pomoč Sovjetski zvezi, niso 
želeli, da bi to koristilo krepit
vi sovjetske oblasti. Takrat so 
dajali veliko pomoč zato, ker je 
vladala v Sovjetski zvezi lako
ta. Nam pa so začeli Američani 
dajati pomoč po letu 1949 ne 
zato, da bi v naši deželi zma
gal socializem — ker ga ne lju 
bijo in tega ne prikrivajo, 
marveč zato, ker naim je na eni 
strani grozila lakota, na drug: 
strani pa, ker se je Jugoslavija 
tako laže rešila Stalinovega pri
tiska in ohranila neodvisnost. 
Če pa so morda nekateri ame
riški krogi v te j zvezi gojil  
kake druge nade, se to nas ni 
tkalo. Stalinska politika gospo
darske blokade in groženj je 
nanravila Jugoslaviji ogromno 
Škodo, ki znaša po cenitvah 
strokovnjakov kakih 600 mili
jard din.

Tristranska pomoč Amerike, 
Anglije in Francije je torej 
mnogo koristila Jugoslaviji, k i 
je preživljala Tegobe zaradi 
blokade in informbirojevskega

ritiska. Amerika, Britanija in
ranciija pa so s to pomočjo 

mnogo Dridobile na svetu v mo
ralnem oziru.

Tovariš Hruščev dostikrat po
navlja, da socializma ni moč 
graditi na ameriški pšenici. Me
nim, da lahko to dela, kdor 
zna, kdor pa ne zna, ne more 
graditi socializma niti na lastni 
pšenici. (Ploskanje.) Tovariš 
Hruščev je rekel v svojem go
voru, da živimo od miloščine, 
ki jo dobivamo od »imperiali
stičnih dežel v obliki nekurant- 
nega blaga«.

Kaj mislijo naši ljudje
Naše vodstvo dolže, da za

strupljamo svoje ljudstvo z 
mržnjo proti SZ, toda to ni res. 
Vi to sami najbolje veste! Na
sprotno, nam je bilo zelo težko 
obnoviti med našimi narodi za
upanje, ki ga od leta 1948 se
veda niso ustvarili nezaslišani 
ukrepi proti Jugoslaviii. A kdo 
ga bo zdaj obnovil? Naj. vpra
šajo našega preprostega člove
ka, ali to drži, pa bodo zvedeli, 
kaj naši ljudje zdaj mislijo o 
najnovejših ukrepih proti naši 
deželi. Mi ne le, da ne hujska
mo našega ljudstva proti naro
dom SZ, marveč si bomo tudi v 
prihodnje prizadevala da se 
ogorčenje, ki ga vzbuja seda
nja gonja, ne bo pregloboko 
zajedlo v srca naših ljudi. Naši 
narodi ne goie nobene mržnje 
do narodov Sovjetske zveze in 
tudi ne do nobenega drugega 
naroda na svetu.

Kako napačno tolmačijo raz
položenje našega ljudstva in 
njegovo politično zrelost in za
vest! Stara metoda iz leta 1948 
se spet pojavlja na torišču pro
tijugoslovanske gonje, z edinim 
ciljem, da bi preslepili lastne 
narode. S to propagando nam
reč ne morejo preslepiti našega 
ljudstva, ki so mu stvari zelo 
dobro znane in ki ima v tem 
oziru za seboj večletne izkuš
nje. Zato mi ničesar ne prikril 
varno, marveč po možnosti ob
javljamo njihove govore in ob- 
dolžitve, da bi se naše ljudstvo 
seznanilo z njimi. Kako pa rav
najo tisti, ki nas napadajo in 
obtožujejo? Ti ljudje ne obja
vijo niti enega našega gradiva, 
ker se boje seznaniti svoje na
rode z dejanskim stanjem, ozi
roma z našimi gledišči. Takšne 
lažne obdolžitve bodo škodova
le tudi njim samim, kajti na 
koncu bo resnica spet zmagala.

Zaradi te gonje ne bomo kreni
li s poti graditve socializma. 
Glavno je, da imamo enotnost 
naših narodov in trdno strnje
nost naših delovnih ljudi. Zve
ze komunistov Jugoslavije in 
Socialistične zveze delovnega 
ljudstva Jugoslavije. (Viharno 
odobravanje, dolgotrajno plo
skanje in vzklikanje tov. Titu.)

Z vztrajnim delom za zgra
ditev naše socialistične dežele, 
za zboljšanjem življenjskega 
standarda ngših delovnih ljudi, 
s povečanjem delovne storilno
sti in drugimi bomo najbolje 
odgovorili tistim, ki nas obre

kujejo in napadajo. (Vzklika
nje: »Partija — Tito!«)

Važno je namreč, da zgradi
mo v naši deželi čimboljše živ
ljenje in ustvarimo resničneso
cialistične odnose. (Odobrava
nje in vzklikanje tovarišu Tita 
in ZK.) To pa bo koristilo nam 
in nadaljnjemu razvoju socia
lizma!

Naj živ: Lederativna ljudska 
republika Jugoslavija!

Konec govora predsednika 
Tita so sprejeli zborovalci z 
dolgotrajnim viharnim odobra
vanjem ter vzklikanjem socia
listični Jugoslaviji, Zvezi komu
nistov in miru na svetu.

Po tajni obravnavi v Budimpešti

ŠTIRI SMRTNE OBSODBE
Imre Nagy, Jožef Silagyi in Pal Maleter so zanikali 

krivdo —  Gsza Lasonczi umrl med preiskavo
Kot je  objavila Madžarska 

časopisna agencija, je  bila pred 
vrhovnim sodiščem v Budimpe
šti sodna obravnava proti bivše
mu predsedniku vlade Imreju 
Nagyju in skupini njegovih 
najbližjih sodelavcev, ki so bili 
obtoženi, da so 23. oktobra 1956 
»z aktivno podporo imperialistov 
organizirali kontrarevolucionar
ni oboroženi upor proti pravne
mu redu v LR Madžarski«.

Poročilo pravi, da je bil Nagy 
obsojen na smrt in da je bila 
obsodba že izvršena. Kot je  re
čeno v poročilu, je  Nagyjev so
delavec Geza Losonczy umrl 
zaradi bolezni med sodno pre
iskavo. Na smrt so bili obsojeni 
in usmrčeni še naslednji člani 
nekdanje Nagyjeve vlade: ge

neral Pal Maleter, Miklos Gi- 
mes, Jožef Silagyi. Na dosmrtno 
ječo je  bil obsojen Sandor Ko- 
pacsy, medtem ko so bili obso
jeni Ferenz Donat na 12 let je
če, Ferenz Janosy na 8, nekda
nji predsednik Prezidijn narod
ne skupščine Zoltan Tildv na 6 
in Miklos Vasarhely na 5 let je
če.

V poročilu agencija priznava, 
da so Imre Nagy, Jožef Silagyi 
in Pal Maleter pred sodiščem 
zanikali krivdo, medtem ko so 
jo ostali obtoženci baje priznali.

OPOZORILO BRALCEM
Zaradi nepremostljivih tehnič
nih ovir je danes izostalo nada
ljevanje sestavka Z. Vrbnjaka 
"90 letnica I. slov. tabora v Lju

tomeru".
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Za nadaljnji razvoj
p r o i z v a j a l n i h  s i l  i n  s o c i a l i s t i č n i h  p r o i z v o d n i h

o d n o s o v  n a  v a s i
Perspektivni plan gospodar

skega razvoja okraja za raz
dobje 1957 do 1961 temelji na 
smernicah zveznega in repub
liškega perspektivnega plana in 
predvideva povečani razvoj 
družbene in gospodarske de
javnosti ter nadaljnji razvoj 
proizvajalnih sil in socialistič
nih proizvodnih odnosov na va
si.

Za uspešno ostvarjanje tega 
plana morajo okrajni ljudski 
odbor in občine v svojih druž
benih planih, odlokih in dru
gih predpisih, pri gospodarje
nju z družbenimi skladi in pri 
izdajanju ukrepov, za katere 
so pooblaščeni, predvsem ures
ničevati cilje zveznega, repub
liškega in okrajnega perspek
tivnega plana. V ta namen se 
morajo v letnih družbenih pla
nih razporejati sredstva, ki jim 
pripadajo tako, da bodo uresni
čene smernice in izpolnjene na
loge letnih družbenih planov.

Ostali organi družbene skup
nosti, to so okrajna zadružna 
zveza, poslovne zveze, zbornice, 
razna združenja in sindikati — 
so dolžni s praktičnim delom in 
preko izvajanja svojih pravic 
prispevati čimveč za uresniče
nje postavljenih nalog tega 
družbenega plana in skladno s 
tem razvijati aktivnost gospo
darskih organizacij.

Gospodarske organizacije mo
rajo pri svojem poslovanju 
uresničevati cilje in naloge tega 
plana in naj upoštevajo smer
nice ljudskih odborov in sploš
nih koristi ter zagotovijo med
sebojno tesno sodelovanje in 
združevanje na poslovni osnovi 
z namenom, da se zagotovi po
večanje proizvodnje in produk
tivnost dela.

Okrajni ljudski odbor, ljud
ski odbori občin oodo s svojimi

letnimi družbenimi plani zago
tovili izvajanj e perspektivnih 
planov gospodarskega razvoja 
federacije, republike in okraja 
v cilju, da se zagotovi stabilen 
porast proizvodnje in osebne 
potrošnje ter družbenega stan
darda.

Sveti okrajnega ljudskega

odbora ter vsi organi državne 
uprave morajo spremljati izva- 
junje tega plana in predlagati 
ljudskemu odboru ukrepe, ki 
so potrebni za njegovo izpolni
tev.

(Iz družbenega plana go
spodarskega razvoja 
okraja)

Več jasnosti!
Beseda podpredsednika 0L0 tov. J .  Slaviča o perspek

tivnem razvoju kmetijstva v  okraju
P  kmetijstvu je bilo mnogo govorjeno. Za eno prvih pri

pomb smatram, da bo treba v besedilu plana nekoliko konkret
neje obdelati vpliv razdrobljene in samohotne proizvodnje na 
naše kmetijstvo. Treba bo tudi nekoliko več besed in jasnosti 
okrog vloge socialističnega sektorja kmetijstva,'ki se v našem 
planu sicer pojavi nekje pri razdelitvi površin in hektarskih 
donosov, drugače pa se njegov vpliv premalo korakterizira in 
naloge premalo določno postavijo. Zato smatram, da bo treba 
plan v tem izpopolniti. Mogoče bi bilo potrebnih tudi malo več 
besed o ekonomiki kmetijstva, ki je v primeri z obsežnostjo 
besedila, kjer je vsebina pretežno tehnično proizvodna, zdi se 
mi, zapostavljena. Ni važno samo to, da proizvajalca orienti
ramo na sorto in količino, temveč tudi to, da mu pokažemo, 
kaj se skriva za tem, nekoliko podrobneje. Na tem bo morala, 
seveda, delati vsaka zadruga in gospodarska organizacija v 
kmetijstvu mnogo več.

Smatram za potrebno, da opozorim tudi na potrebni opti
mizem, ki je v kmetijstvu prav tako potreben kot drugod. 
Predvsem v tej smeri naj bi razumeli plan tudi tisti faktorji, 
ki so izven kmetijstva in ga s svojim delovanjem podpirajo. Če 
hočemo, da bo kmet vezan na trg s tisto nevidno verigo proiz
vodnje in da bo njegova zadruga njemu tudi potrebna, je treba 
seveda vse ekonomske mere tako tudi prikrojiti, to je odkupiti 
vse razpoložljive količine, pravočasno predvideti porast ali pa
dec posameznih proizvodov iz kmetijstva, predvsem pa delati 
tudi na semenski, živinorejski, drevesničarski ali slični proiz
vodnji, ki pomeni temelj načrtnega usmerjanja in ki s svojim 
delom, naj bo dobro ali slabo, tak temelj tudi dajo. Pri tem 
študiju se je  nakopičilo tudi niz drugih problemov.

200 MILIJONOV DINARJEV POSOJILA ALI:

16 milijonov žejnih
Tudi le to šn ja v ro č in a  v z n am en ju p o m a n jkan ja  m inera lne  v o d e  — 
Kaj b o  s sred stv i za  rek o n s tru k c ijo  — P rv e  p r ip ra v e  za  o tv o rite v  

z im ske  sezone  v zd rav ilišču

Kakor vsako leto, je  tudi letos zmanjkala na tržišču in 
v gostilnah radenska slatina. Najhuje je bilo glede tega v 
večjih turističnih krajih, kjer so gostje zaman želeli mine-
ra lno  vod o "s  t rem i  s rc i"raino vodo »s tremi srci«.
V Radencih si že več let pri

zadevajo, da bi povečali zmog
ljivost posameznih vrelcev, to
da za to so potrebna sredstva. 
Letošnji proizvodni načrt sla
tinskega podjetja predvideva 
16 milijonov steklenic slatine, 
toda že v teh mesecih bi lahko 
prodali 32 milijonov steklenic. 
Čeprav so v podjetju od leta 
1950 podvojili proizvodnjo, je 
to, kakor kažejo naročila, še 
vedno mnogo premalo.

O  Slatinski obrat v Borače- 
vem je  v izredno slabem sta
nju. Številne inšpekcije so že 
večkrat prepovedale proizvod
njo v tem obratu. Z moderniza
cijo boračevskih vrelcev bi lah
ko povečali proizvodnjo letno 
na 25 milijonov steklenic. Za 
celotno obnovo proizvodnih ob
ratov bi potrebovali okrog 200 
milijonov dinarjev. Da je ob
nova nujno potrebna, so ugoto
vili že vsi republiški gospodar
ski. turistični in gostinski čini- 
telji. Najbolj neizpodbiten do
kaz. kako nuina je obnova v 
slatinskem podjetju, pa so se
veda vsakoletna naročila za ra
densko mineralno vodo. Kliub 
temu, da Radencem ni težko 
prodreti na katero koli tržišče, 
so se morali omejiti v glavnem 
le na potrebe potrošnikov v 
Sloveniji in delno v Hrvatski. 
Ljubljana dobi letno okrog 1,5 
milijona steklenic, potrebovala 
pa bi jih najmanj 5 milijonov. 
To je samo Ljubljana, ostalih 
turističnih krajev kot je Bled 
itd. pa je boljše, da niti ne 
omenjamo.

Razen tega ima radensko sla
tinsko podjetje vse možnosti za 
izvoz mineralne vode. Doslej so 
izvažali v glavnem v Italijo, 
Avstrijo in Venezuelo. Ob za
dovoljivi proizvodnji bi lahko

ČRENSOVCI
Dramska skupina v Črensov- 

cih je prva v Pomurju naštu
dirala Godrich-Hackefctovo dra
mo »Dnevnik Ane Frank«. Z 
vestnim in poglobljenim študi
jem nastopajočih je predstava 
lepo uspela. Z delom so gosto
vali tudi v sosednjih 'krajih.

R

razširili izvoz na nekatere dru
ge države.

Doslej je dalo podjetje že 4,5 
milijona dinarjev za celotto 
elaborat rekonstrukcije Bera
čevega ter za elaborat za stroj
no opremo. Pri Jugobanki so 
zaprosili za kredit v višini 52

Slatinskega bogastva je v Po
murju dovolj, treba ga je Ie iz
koristili. Na sliki: slatinski vod

njak v Branoslavcih

milijonov dinarjev, kar bi za
dostovalo za uvoženo opremo. 
Ta zahtevek je Jugobanka od
klonila. Lastnih sredstev bodo 
porabili pri obnovi okrog 70 
milijonov dinarjev.

O  Kljub temu, da podjetje 
ne more dobiti sredstev za glav
ne investicije, so se v Radencih 
odločili, da bodo že letošnjo je
sen pričeli urejevati centralno 
kurjavo, kar bo že prihodnje 
leto omogočilo zimsko sezono v 
zdravilišču.

Okrajni perspektivni načrt 
razvoja industrije predvideva 
med drugim tudi povečanje 
proizvodnje slatinskega podjet
ja. Z nameravano rekonstruk
cijo bi podjetje to nalogo zado
voljivo izpolnila ceprav imajo 
sredstva obljubljena za prihod
nje leto, v podjetju menijo, da 
hi moral tudi okrajni ljudski 
odbor več posredovati pri me
rodajnih činiteljih, da te go
spodarsko upravičene in nujne 
obnove ne bi zavlačevali iz le
ta v leto.

Naša zdravstvena služba se nenehno razvija in izpopolnjuje. Na sliki: v soboški porodnišnici
z inkubatorjem.

Z  UKINITVIJO ZASEBNE PRAKSE
zdravstvena služba ne bo trpela

Zakon o razmejitvi javne zdravstvene službe od zasebne 
prakse ter odtok zdravstva LRS. ki ukinja 4 od petih privatnih 
ordinacij v Murski Soboti, sta nam zadala prav resno nalogo: 
usposobiti strokovne enote našega zdravstvenega doma za to, 
da bodo lahko oskrbele vse paciente našega okoliša, to je vsaj 
občino Murska Sobota. Računali smo, da se bo dotok bolnikov 
v našo ustanovo povišal vsaj za 30 do 40 odstotkov — predvsem 
bodo obremenjene kurativne enote, katerim smo zato posvetili 
posebno skrb.

Nujno je bilo, da zelo pospe
šimo razvoj zdravstvene službe 
v naši ustanovi, s i se je v zad
njih letih lepo razvila. V sploš
ni ambulanti delamo že tretje 
leto ves dan od jutra do veče
ra, medtem ko je bil prej de
lovni čas le v popoldanskih 
urah. Prav tako imamo v zobni 
ambulanti delovne ure od 7. do 
19. ure zvečer. Razen tega smo 
v preteklem letu osnovali novi 
dispanzer za žene z njegovi
mi enotami: ginekološko ambu
lanto, pred in po porodno za
ščito, kontracepcijsko posveto
valnico, materinsko šolo in 
Readovo šolo za oorod brez bo
lečim. V njej delajo zdravnik; 
specialisti. V letošniem letu 
smo osnovali dispanzer za otro
ke, ki ima ambulanto za bolne 
otroke ter otroške posvetoval
nice za zdrave otroke, ki so ra
zen v Soboti še v devetih vaseh 
naše občine. Poleg teh pa ima
mo že več let specialno inter- 
nistično ambulanto, združeno z 
rentgenom, specialno okulistič- 
no ambulanto in ambulanto za’ 
pregled telovadcev in športni
kov.

O  Vse te naše strokovne eno
te pa novi obremenitvi ne bi 
bile kos in je  bilo predvsem 
nujno, da razširimo naše kura
tivne enote. Najvažnejši vpra
šanji pri tem sta bili: prostori 
in kadri.

V splošni ambulanti smo to 
rešili na ta način: z manjšim; 
prezidavami smo jo preuredili 
tako, da ima 4 ordinacijske 
prostore, v katerih delajo lah
ko istočasno štirje zdravniki; 
poleg tega smo nekoliko pove
čali čakalnico, v kateri je pro
stora za okrog 80 ljudi. Vpra
šanje strokovnega kadra smo 
rešili začasno tako, da smo na
mestili štiri honorarno zaposle
ne zdravnike, ki delajo po dve 
uri dnevno. Tako se je število 
delovnih ur v splošni ambulan-

N A Š  Z U N A NJ E P O L I T I Č H I  P R E G L E D
V svetu se je zgodilo zadnje 

dni marsikaj novega. Generalni 
sekretar OZN Dag Hammersk- 
jold je odpotoval v Libanon na 
sestanek opazovalcev OZN v 
Libanonu. Miši to opazovalcev 
so ustanovili prejšnji teden na 
podlagi ustreznega sklepa Var
nostnega sveta, ki je proučeval 
libanonsko pritožba o domnev
nem vmešavanju ZAR v liba
nonske notranje zadeve. Med
tem pa je slišati vesli o načrtih 
za intervencijo ZDA in Velike 
Britanije v Libanonu. Svetovna 
javnost se sprašuje, čemu cela 
brigada padalcev na Cipru in 
»nujni« posveti v ameriškem 
zun. ministrstvu z libanonskim 
zunanjim ministrom Melikom.

Hkrati se je zapletel položaj 
okrog Cipra. Grčija ie prekini
la sodelovanje s Turčijo in 
NATO. V vseh ciprskih mestih  
je bila uvedena policijska ura, 
turška skupščina pa je zahteva
la razdelitev Cipra. Po vesteh 
iz Nikozije so prišle na Ciper 
nove britanske vojaške moči. 
Grški zunanji minister Averoff 
je sporočil, da bo vlada zavrni

la britanski načrt o Cipru. Gr
ška vlada sodi, da je ciprski 
problem zašel v najbolj kritič
no obdobje.

V Washingtonu in Moskvi so 
objavili pisma ter note, ki za
devajo priprave na konferenco 
na najvišji ravni. Objavljen; 
dokumenti v bistvu ne vsebu
jejo nič novega. Prva točka; 
prenehanje poskusov z jedr
skim orožjem. Znano je tudi že 
besedilo poslanic Hruščeva Ei- 
senhosverju, Macmillanu in de 
Gaullu. Za konferenco najvišjih 
naj bi izbrali vsaj nekaj pro
blemov, ki bi jih lahko rešili — 
ali: tavanje na mestu.

V Parizu so potrdili vesti, da 
bo britanski premier Macmillan 
obiskal 29. tega meseca Pariz. 
V začetku julija bo prišel Du- 
lles, poleti pa pričakujejo obisk 
zapadino nemškega kanclerja 
Adenauerja. Da bi pariška vla
da utrdila svoj položaj, bo po
tovalo več De Gaullovih mini
strov v tujino. Nepokorščini 
svojih generalov v Alžiru na
merava De Gaulle narediti ko

nec s svojim ponovnim obiskom 
v Alžiru.

Kaže, da tudi Francija sode
luje v zahodnem vojaškem pri
tisku na Libanon. Po uradnem 
francoskem mnenju je zahodna 
vojaška intervencija za zdaj 
izključena navzlic prisotnosti 
ameriškega ladjevja v Sredo
zemlju, razen če bi zakonita 
libanonska vlada sama terjala 
pomoč tujih sil. Po vsej verjet
nosti bo ta zahtevala od OZN, 
naj pošlje na sirsko-libanonsko 
mejo svoje vojaške sile. Razši
rile so se govorice, da priprav-

ti povišalo od 17 na 26 dnevno, 
kar ustreza povečanju dotoka 
za 50 do 40 odstotkov. Seveda 
s tem nismo dokončno rešil; 
vprašanje kadrov in bo nujno, 
da dobimo vsaj še enega stal
nega zdravnika. Poleg tega pa 
smo ločili specialno totemistič
no in specialno rentgensko or
dinacijo, k jer delala sedaj dva 
zdravnika.

Sporedno s problemom višje
ga strokovnega kadra pa se po
rajajo tudi težave srednjega in 
nižjega kadra, saj nimamo v 
splošni ambulanti medicinske 
sestre, število bolničark je znat
no prenizko, laboratorij pa to
rna stalno nameščenega labo
ranta.

Stanje v zobni ambulanti ni 
tako zadovoljivo kot v splošni. 
Tu ne moremo ničesar prezida
ti in preurediti, ker so prostori 
že tako pretesni. Prav tako nam 
nikakor ne uspe, da bi dobili 
več strokovnega osebja, pred
vsem zobarjev in zobozdravni
kov, ki so res nujno potrebni. 
Tako bo trenutno zobna ambu
lanta delala v istih prostorih in 
z istim števillom ljudi kot do
slej — vendar se bo število de
lovnih ur zvišalo, ker bodo na
ši zobarji delali odslej vsak tu
di po nekaj nadur dnevna

V časopisju smo ponovno 
razpisali mesta za zdravnike 
splošne prakse, za zobozdrav
nika in zobarje. Čeprav se tu 
in tam kateri javi, ga odbije 
stanovanjsko vprašanje, saj 
jun ne moremo nuditi primer
nega stanovanja. Problem sku
šamo reševati z zidavo stano
vanj. Letos zidamo v novem 
bloku dve stanovanji za zdrav
nika in zobozdravnika. Stanje 
prostorov v zobni ambulanti pa 
bo rešeno šele z zidavo nove 
zgradbe, s katero bomo še letos 
pričeli. S tem se bodo v bližnji 
bodočnosti sprostili tudi pro-

ljajo uporniki ustanovitev svoje 
cnarodne vlade.«

Vest o usmrtitvi bivšega, 
predsednika madžarske vlade 
Imreja Nagyja, generala Male- 
terja in drugih je vzbudila, v 
svetu presenečenje. Razen tega, 
da je javnost ogorčena spričo 
krutega ravnanja, opazovalci v 
Londonu ugotavljajo, da je 
usmrtitev Imreja Nagyja deja
nje ciničnega izzivanja Jugosla
vije, povezanega s perfidno 
kršitvijo sporazuma o izpustitvi 
Nagyja in drugih, da bi ne
moteno zapustili jugoslovansko 
veleposlaništvo v Budimpešti in 
se neovirno vrnili domov.

Trgovsko podjetje »MERKUR«, poslovalnica »MODA« 
Murska Sobota, Titova 17

Obveščamo podjetja, ustanove in potrošnike, da prispe na 
zalogo v prihodnjih dneh iz u v o z a  določena količina

s tr a g u le  (tep ih i)
tekači v širini 67, 90 in 200 cm te r  v velikosti 150 X 200 cm in 
200 X 250 cm.

Vabimo vse interesente na ogled vzorcev v naši trgovini.

stori drugih zdravstvenih enot, 
ter bo omogočeno razširiti osta
le kurativne enote, predvsem 
splošno ambulanto in specialne 
ambulante in tako znatno iz
boljšati ter olajšali delo v njih.

O  Kljub vsem težavam upa
mo, da smo uspeli urediti naše 
strokovne enote tako, da z 
ukinitvijo zasebne prakse 
zdravstvena služba ne bo trpe
la in bomo lahko primerno 
oskrbeli vse paciente, ki se bo
do zatekali k nam po pomoč.

Dr. Anica Gregorc-Kastelic

NEKAJ
UGOTOVITEV

Težave zdravstvene 
službe v Pomurju so več 
ali manj znane tudi šir
šemu krogu naših bral
cev. Iz lastnih izkušenj 
vemo. da je  število 
zdravnikov, srednje-a in 
nižjega kadra še vedno 
prenizko, kar velja zlasti 
za Soboto. Medtem, ko je 
zdravstvenim organom 
manjših občinskih enot v 
zadnjem času uspelo nor 
maliziraii delo svojih am
bulant, ugotavljamo, da 
je v našem upravnem 
središču stanje še vedno 
precej kritično. In to 
kljub ureditvi dveh no
vih ordinacij.

Ker se je po ukinitvi 
zasebne zdravniške orak- 
se obetalo še poslabšanje 
tega stanja, smo se p ri 
pristojnih organih poza
nimali za trenutno situa
cijo na terenu. Iz teh 
podatkov je razvidno, da 
je edina boleča točka te
ga ukrepa prav Sobota, 
kjer ordiniraio samo tri
je stalni in štirje zdrav
niki honorarno, kar je za 
tako veliko območje mno
go premalo.

V ambulantah Canko
va, Grad, Križevci, Vi- 
dem, Dobrovnik in Apa
če ni navala in zdrav
stveni kadri v redu izvr
šujejo službo ter so z de
lom na tekočem.

V Lendavi, kjer bodo 
s 1. julijem namestili no
vega zdravnika, so tudi 
vsi pogoji, da v novih 
okoliščinah ne bo prišlo 
do težav.

V Ljutomeru so zaseb
no prakso odpravili sko
raj v celoti že 31. decem
bra 1957. V ambulanti ni 
navala, posebno po 1. 
maju, ko so dobdi še 
enega zdravnika. Občto- 
ski svet za zdravstvo in 
upravni odbor zdravstve
nega doma sta pravočas
no ukrepala, da imajo 
sedaj na 16 tisoč prebi
valcev 5 zdravnikov in 
zadostno število srednje 
ga in nižjega zdravstve
nega kadra, kar popolno
ma ustreza potrebam.

Kot je torei razvidno 
iz gornjega, ukinitev za
sebne prakse ne sme biti 
razlog za zaskrbljenost, 
saj so se občinski svet' 
za zdravstvo in upravni 
odbori zdravstvenih do
mov prizadevno lotili re-. 
sevanja tega problema s 
ciljem, da zavarovanci 
tudi v teh novih okoli
ščinah ne bi bili priza
deti.
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Čestitamo Lendavi k občinskemu prazniku!
Drugi občinski praznik 

v Lendavi
(Nadaljevanje s 1 strani)

Po svoji revolucionarnosti še i z  
pradavnih časov, pa tndi za časa 
NOB spadajo nekateri k ra ji naše 
občine in lju d je  med pomembne či- 
n ite lje  v borbi naših narodov zoper 
s tare  kapitalistične režime in pozne
je  skozi težka le ta  okupacije v bor
bi za svojo socialno in nacionalno 
osvoboditev.

Tako imamo na našem področju 
le ta  1941 močne politične p riprave 
za narodnoosvobodilno g ibanje, ki 
sta jih  po nekaterih  vaseh naše se
dan je lendavske občine vodila tova
riša  Stefan Kovač in Miško K ranjec. 
Pom em bnejši sestanki so bili leta 
1941. Bilo je  22. ju n ija  le ta 1941 v 
Polani — v trnskem  gozdu, ko so se 
sešli napredno usm erjeni lju d je  za
r adi organizacije odpora proti oku
pato rju . To gibanje s ta  vodila tov. 
Misko K ranjec in Štefan Kovač. To 
je  b il datum, ki jo  za našo občino

P i š e : M i l a n  F r a n č i š h i n ,  s a f i r e t a r  
obe . k o m ite ja  ZKS

ostal zgodovinskega pomena, saj so 
prav  tak ra t naši politični voditelji 
osvobodilnega gibanja in domačini 
iz občine sp re je li pomembne zaključ
ke in sklepe.

Ko smo skupno z jugoslovanskim i 
la rod i doživljali usodne in p re tres
ljive  dogodke izdajalsk ih  režimov 
stare Jugoslavije, je  nem ški okupa
to r  izročil P rekm urje  14. aprila 
1941 H ortijevim  fašistom, ki so se 
prez irljivo  in nečloveško šovinistič
no vedli do Slovencev in vseh na
predno usm erjenih ljudi.

V tem času je  zabeležen poleg 
drugih še en usodni dogodek za na
še ljudstvo. Začele so se are tac ije  
naprednih  ljudi in tistiu , ki so v 
osvobodilnem gibanju  sodelovali. V 
te j ha jk i je  padel narodni heroj 
Stefan Kovač, ki so ga m adžarski 
žandarji in detektiv i iz zasede v 
Gančanih ubili. Začela so se izdaj
stva, a re tac ije , zapori in in ternaci
ja . Vse to je  močno prizadelo lju d 
stvo in Zavrlo njegovo razpoloženje 
za upor.

Našemu ljudstvu  je  dobro pozna
na in ternacija  p rim orskih  Sloven

cev v Savar na M adžarsko, k e r  so 
se okupato rja  in domačim izdaja l
cem zdeli nevarni in politično neza
nesljiv i. Prav na dan 22. ju n ija  1942. 
le ta  z ju tra j so lju d je  iz Pince ma- 
rofa, Beltinec, Petišovec, kolonije 
Kamovec in D olgovaške kolonije p re 
senečeno pogledali, ko so z ju tra j 
vstali in se znašli v obroču, obko
ljen i od m adžarskih vojakov in žan- 
darjev . Na ta  dan z ju tra j so na vseh 
prihodih v te  vasi in cestnih k riž i
ščih prežale  stro jn ice , ob njih  pa 
vojaki s čeladam i na glavi z nalo
go, da onemogočijo slehernem u po
izkus pobega ali odpora proti uk re 
pu, ki so ga naslednji dan izvedli, 
potem ko so ljudi p risilili, da so 
prišli ob vse svoje im etje te r  s 
kovčki in le  neka j p rtljage  v dolgih 
kolonah močno zastraženi zapustili 
svoje domove in se napotili pod vo
jaško  in žandarsko stražo v nepo
znano sm er. Preko 600 je  bilo otrok 
in žena, starčkov, fantov in deklet, 
nešteto družin samo iz naše občine, 
ki so dolga tr i leta čakali na svo
bodo v zidinah neke stare  tovarne v 
ša rv aru , ki jo  je  H ortijev  režim 
sprem enili v in ternacijsko  taborišče, 
obdano z bodečo žico.

Kako je  bilo p ri srcu temu lju d 
stvu, ko so ga okupacijske oblasti 
že le ta  1941 oropale vseh m aterial
nih virov za življenje! Dolge kolone 
vozov, natovorjenih z žitom, so ro
malo v okupatorska skladišča brez 
vsake odškodnine. Istega leta je  sle
dila tudi razlastitev . Zemlja kot 
osnovni pogoj za živ ljen je , ni bila 
več njihova last ka r p reko  noči.

K ljub takšnem u brezobzirnem u 
za tiran ju  se naši lju d je  niso u s tra 
šili ne zaporov ne in ternacije , ne 
s tre ljan ja  in a re tac ije . Nasprotno, 
vse to je  rodilo še več odpora pri 
ljudstvu  in narodnoosvobodilno gi
ban je  se je  širilo  in zmagovalo.

Da, lju d je  lendavske občine so si 
zapisali v svojo zgodovino pomemb
ne datum e in to  v najtež jih  časih, 
ko je  v drugi svetovni vojni fašistič
na drhal grozila vsemu naprednem u 
človeštvu. Te spomine, na katere 
smo danes ponosni, obujam o na dan 
22. ju n ija , na praznik  lendavskega 
delovnega ljudstva, obenem pa ugo
tavljam o, koliki so bili napori v po
vojnih le tih  in kakšn i so rezultati 
našega dela.

Ko smo se znašli združeni 
v naši občini v pogojih uve
ljavljanja komunalnega siste
ma, so se ljudje začeli zaveda
ti vloge, ki jo naj novo nastala 
skupnost odigra. Res so obstoja
le premnoge ovire in objektiv
ne težave, ki so izhajale še iz 
preteklosti, zaradi izrazito kmeč
kega okolja in zastarele misel
nosti ljudi. Socialistična misel
nost, ki so jo med ljudi vnašali 
že pred vojno in v času okupa
cije komunisti in napredno mi
sleči ljudje, se je začela močno 
širiti z naraščanjem industrije v

Lendavi. Predvsem je podjetje 
Proizvodnje nafte zaposlovalo 
že od leta 1946 povprečno 1000 
naših ljudi vsa leta naprej. Iz 
obrtnih delavnic se je  razvilo 
nekaj manjših industrijskih 
podjetij, ki dajejo danes ne sa
mo zaslužek in omogočajo pri
meren življenjski standard na
šim delavcem, temveč tudi 
močno vplivajo na dvig sociali
stične zavesti predvsem pri 
mladih proizvajalcih. S primer
nimi napori samih kolektivov in 
ob pomoči naše družbe so tudi v 
lendavski občini ustvarjeni po
goji, ki ustrezajo načelom, na 
katerih počiva danes naša ko
munalna ureditev.

Lendavska občina ima realne 
perspektive za svoj nadaljnji 
razvoj. Neizkoriščene gospodar
ske. možnosti, ki se odkrivajo 
na naših zborih volivcev, na se
jah ObLO, na sestankih SZDL, 
zagotavljajo, da se bo naš raz
voj nadaljeval v smeri še večje 
krepitve naše 'komune. Ob teh 
ugotovitvah in ob konstataciji 
da na našem območju še naprej 
razvijamo in krepimo medse
bojno sodelovanje med Sloven- 
ol in Madžari, lahko brez bo
jazni gledamo v bodočnost. Ob 
aktivnem in obojestranskem so
delovanju volivcev v organih 
družbenega in prav tako de
lavskega upravljanja v občini, 
lahko dosežemo dober zgled in 
splošno družbeno koTist. Naša 
občina, čeravno še gospodarsko 
nerazvita, danes le spada med 
najmočnejše gospodarske cen
tre našega Pomurja. Delavski 
razred, ki se tu oblikuje, mora 
glede na to dajati vsemu živ
ljenju vedno večji poudarek. 
Ta miselnost, ki se širi z nara
ščanjem delavstva, mora prodi
rati tudi med naše kmečke lju
di na vasi. Le tako bomo sklad
no z razvojem socialističnih 
odnosov šli v koraku vsi skupaj 
pri izgradnji socializma, pri 
ustvarjanju ugodnejših materi
alnih pogojev za življenje v 
svoji občini.

Od srca si želimo, da postane 
22. junij res naš ljudski praz
nik. Naš občinski dan naj po
stane za vse naše občane vsa
koletna manifestacija kultumo- 
polikičnega itn gospodarskega 
napredka v občini.

PRVI USPEŠNI KORAKI
reforme šolstva-v- lendavski občini

SH.V

Ze n-ekaj let je po vsej drža
vi razprava o novih, solidnejših 
temeljih naše izobrazbe in 
vzgoje. Novi zakon o šolstvu je 
tik pred razpravo v Zvezni 
ljudski skupščini. Ko smo na 
lendavskem območju ugotavlja
li stanje našega šolstva, smo si 
bili na jasnem, da bomo imeli 
mnogo posla, če bomo hoteli 
najti primerno osnovo, na kate
ri bo možen kvalitetnejši pouk 
in vzgoja.

Prvo, česar se je bilo treba 
lotiti, je bila šolska mreža. To
da naša občina ima manjšinsko 
šolstvo, saj je od 19 šol, kolikor 
jih je v občini, le 8 izključno s 
slovenskim učnim jezikom, 5 
šol je z izključno madžarskim 
učnim jezikom in 6 šol je dvo
jezičnih, to je s slovenskim in 
madžarskim učnim jezikom. 
Rezultat takega položaja je bil 
ta, da je večina šol imela kom
binirane oddelke iz več razre
dov, celo iz osmih razredov. V 
tem pogledu so bile najbolj pri
zadete šole z madžarskim 
učnim jezikom, nato pa šole z 
obema jezikoma. Sorazmerno 
na najboljšem so bile v tem po
gledu šole s slovenskim učn:m 
jezikom. Pri madžarskih starših 
se je tako pojavljala težnja vpi
sovanja niihovib otrok v slo
venske oddelke, k jer so bili de
ležni solidnejše izobrazbe, zla
sti oni, ki so računali z nadalj
njim študijem. Po čestih raz-
firavah sveta za šolstvo ter po
litičnih činiteljev v občini je 

bil sprejet občinski odlok, po 
katerem se bo v bodoče razvi
jalo pet polnorazvitih osemletk, 
od katerih bodo tri dvojezične, 
in sicer v Lendavi dve in v Do
brovniku, slovenske pa v Pola
ni in Turnišču. Petrazredne šo
le bodo v Pincah, Mostju in 
Hotizi ter Kobilju slovenske, v 
Dolini in Genterovcih madžar
ske. v Gaberju in Petišovcih pa 
z obema učnima jezikoma. Vse 
ostale šole -ostanejo trorazred- 
ne. S tem  je bilo ukinjenih 6 
tako imenovanih osemletnih šol, 
in to vse s kombiniranimi od
delki, začasno pa sta ostali še 
v Kobilju in Genterovcih, in to 
zaradi tehnični ovir. Večina teh 
kolikor jih je v občini, so štirim

la v lendavski okolici, zato so 
se učenci tamkajšnjih ukinje
nih oddelkov prešolali v obe 
lendavski osemletki, k jer so 
tvorili posebne oddelke, ali pa 
so se vključili v oddelke bivše 
nižje gimnazije in so letos iz
delali ustrezne razrede s 75% ,

čemur so pripomogli tudi v pre
cejšnji meri lendavski prosvet
ni delavci s povečanim napo
rom pri pouku. Ta reorganiza
cija šolske mreže je bila pred
met mnogih razprav na rodi
teljskih sestankih in so jo star
ši v veliki večini pozdravili.

V lendavskem kotu so sedaj 
otroci v madžarskih in sloven
skih oddelkih glede možnosti 
izobrazbe izenačeni. Res, da 
ima sedaj od skoraj 1000 učen
cev, kolikor jih štejeta obe len
davski osemletki, dobra deseti
na več kot štiri kilometre do 
šole, kar poleti ni težko pre
magati, pozimi pa imajo ti di
jaki možnost bivanja v sezon
skem internatu v Lendavi, ka
terega bo pa treba še primerno 
urediti. Ta šolska mreža je pre
stala že enoletno preizkušnjo in 
so je v celoti obnesla.

Zavedajoč se, da je reformo 
šolstva možno izvesti na ustrez
ni materialni osnovi, je bilo tu
di v tem pogledu marsikaj stor
jenega. Gradnja nove šole v 
Turnišču je že v prvi fazi, to 
je: vse priprave so končane in 
tudi zasilna materialna sredstva

zagotovljena od strani ObLO. 
Čez tri milijone pa je najetega 
posojila za manjše adaptacije 
na šolah Polana, Petišovci, Go
milice, Genterovci in Dobrov
nik. Pet šol ie bilo v preteklem 
letu opremljenih na novo z ra- 
dioaoarati, ena šola pa s televi
zijo. Tehnični in gospodinjski 
pouk je na lendavskih osem
letkah dobil osnovne material
ne poboje. Šibko na stoje skoraj 
vse knjižnice. Zlasti pa pri
manjkuje madžarskih knjig,

saj so knjižnice na madžarskih 
šolah več ali manj prazne.

Storjeni so tndi že prvi kora
ki za poglobljeno pedagoško de
lo na šolah, zlasti na osemlet
kah. Od osmih upraviteljev, 
ukinjenih osemletnih šol je tr
že dodeljene administrativne 
moči, da se sami lahko posveča
jo pedagoškemu delu s svojimi 
kolektivi. Pred prosvetnimi ko
lektivi pa stoje še velike nalo
ge, v prvi vrsti poglobljeno 
učnovzgojno delo v znamenju 
novih učnih načrtov. Pred 
kratkim je bila v Lendavi kon
ferenca vseh madžarskih pro
svetnih delavcev, kateri so pri
sostvovali predstavniki renubli- 
škega sveta za šolstvo in glav
nega odbora SZDL Slovenije, 
kakor tudi okrajni in občinski 
politični predstavniki in pred
stavniki šolstva, Ta konferen
ca je nakazala vrsto problemov, 
ki jih bo s povečanim tempom 
treba reševati v manjšinskem 
šolstvu v Pomurju. To je po 
svoji številčnosti pravzaprav na 
prvem mestu v Sloveniji, kar 
zadeva narodne manjšine.

V zadnjem času so zelo zaži
veli tudi šolski odbori. Na šol
ske upravitelje in šolske odbo
re je preneseno v naši občini 
tudi vse finančno poslovanje, 
vključno z osebnimi prejemki 
prosvetnih delavcev. Šolski od
bori so se sicer zelo zagrizli v 
materialna vprašanja našega 
šolstva, vendar je lep napredek 
tudi v zanimanju za vzgojna 
vprašanja. Pomanjkanje pro
svetnega kadra v občini za zdaj 
ne predstavlja resnih težav, ra
zumevanje občine za štipendi
ran te prosvetnega kadra na 
učiteljiščih in višjih šolah pa 
bo v nekaj letih odstranilo še 
trenutne tovrstne vrzeli.

Ivo Orešnik

Lendava — sedež občine

TRI ZNAČILNOSTI
(Nadaljevanje s 1. strani)
KZ »o v le tu  1957 imele skupne 

rea lizac ije  530,933.924 din. Iz lega je  
razvidno, da je  bilo okrog 80 % ce
lotnega odkupa km etijsk ih  izdelkov 
preko KZ. V rednost osnovnih sred
stev KZ znaša 29,860.417 din. Od te
ga odpade na s tro jn i km etijsk i park

1O,800.972 d in. Kot ena izmed osnov
nih nalog KZ v bodoče bo, da bodo 
stalno k rep ile  svoj km etijsk i s tro jn i 
park . Samo tako bodo lahko o p ra 
vile naloge na področju kooperacije 
oziroma sodelovanja s km eti zadruž
niki.

RAZNE OBLIKE 
SODELOVANJA

KZ Lendava in K obilje bosta mo
rali razen ostalih  nalog usm eriti svo
je  delovanje tudi v načrtno  obnovo 
vinogradov. V okolišu KZ Lendava 
je  s tr to  zasajenih  okrog 700 ha po
vršin več ali m anj s samorodnico in 
z raznim i m anjvrednim i sortam i. V 
okolišu KZ K obilje pa je  zasajenih 
z vinsko trto  okrog 200 ha površin 
v glavnem s samorodnicami. K er je  
v teku  obnova in da bi b ila  n ač rt
na, n a j bi jo  opravili le  v okviru 
KZ ali pa vsaj pod nadzorstvom  iste 
ali km etijske poslovne zveze oziro
ma n jen ih  strokovnjakov.

KZ im ajo različne možnosti so
delovanja s svojim i člani. Ena od 

teh je  vprašan je  raznih m elioraci

.Uvodoma sem omenil, da je  na ob
močju občine Lendava okrog 3.500 ha 
zam očvirjenih zem ljišč, ki jih  je  
potrebno m elio rirau . Tu čaka naše 
KZ veliko dela. G re za m elioracij
ske skupnosti in razne druge oblike 
sodelovanja, ki jih  je  danes že 
možno izvajati. Tudi na osnovi tega

lahko trdimo, da je  pot nadaljn jega 
h itrejšega razvoja km etijske pro iz
vodnje samo v okviru KZ.

PIONIRSKA VLOGA 
KMETIJSKEGA 

GOZDNEGA 
GOSPODARSTVA

Letos so v Oi».ini Lendava ustano
vili močno socialistično km etijsko  
gozdno gospodarstvo, ki zajem a 
sko ra j vse km etijske in gozdne po
vršine, la st SLP, v skupni izmeri 
5.980 ha. Na področju km etijstva 
oprav lja  to p o d je tje  pionirsko vlo
go p ri obnovi v inogradu—.va in p ro 
izvaja sem enska žita predvsem  za 
potrebe km ečkih gospodarstev občine 
Lendava. Po rezu ltatih , ki jih  je  to 
pod je tje  doseglo p ri obnovi vino
gradništva, se zg ledujejo  v veliki 
m eri tudi priva tn i km etje .

Na področju gozdarstva se pod
je t je  u kvarja  z nego, čuvanjem  in 
načrtno dovoljeno eksploatacijo  goz
dov. P od je tje  bo začelo z letošnjim  
letom izdelovati ureditveni načrt za

gozdove, ki bo omogočil načrtno  
gospodarjenje  z gozdovi. P ripom niti 
je  treba, da je  okrog 90 % gozdov v 
lendavski občini last SLP in so vsi 
vključeni v om enjeno pod je tje .

V okviru km etijsko gozdnega go
spodarstva je  močno razvit predelo
valni obrat »Pletarn a«, v katerem  je  
zaposlenih vse leto  35 delavcev. 
P od je tje  p ride lu je  na svojih  zamoč
v irjen ih  zem ljiščih žlahtno  vrbo in 
jo  p redelu je  v razne p le tarske  izdel
ke za izvoz — največ v Ameriko. 
Značilnost tega obrata je  v tem, da 
pozimi zaposluje še večje število de
lovne sile pri p rip rav i šib. Tako je  
km etijsko  gozdno gospodarstvo v 
Lendavi eno izmed prvih rešilo  p ro 
blem sezonske delovne sile s tem, 
da je  v tem pod je tju  sedaj zaposle
na samo s ta lna  delovna sila.

VSI POGOJI 
ZA HITREJŠI RAZVOJ

Posebni, problem v lendavski 
občin so bivše urbarijarne skup
nosti — pašniki in gozdovi, ki 
merijo okrog 700 ha. Na teh 
zemljiščih je gospodarjenje 
skrajno neracionalno, predvsem 
na pašnikih. Dani pa so vsi po
gojil, da bi na ten zemljiščih 
uredili Sredinske -ašnike ob 
istočasnih melioracijah. Tako bi 
se na teh pašnikih paslo dolo
čeno število goveje živine, 
predvsem plemenske in mlade 
živine in bi na ta način živina 
dobila mnogo več zelene paše 
kot pa sedaj, ko služijo ti paš
niki živini več ali manj za te- 
kališče. Tukaj se zopet sreču
jemo s staro miselnostjo kme
čkega človeka, ki težko verja
me v prednosti pregonskih 
pašnikov. To je ledina zopet za 
KZ. Pri reševanju tega proble
ma se bo treba poslužiti rezul
tatov, ki so bili doseženi na 
kmetijskem gozdnem gospodar
stvu v Lendavi, k jer imajo ure
jen čredimski pašnik.

O  Tako so tudi v lendavski 
občini vsi pogoji (z lastnimi 
sredstvi, s katerimi bodo razpo
lagale KZ, socialistični kmetij
ski obrat in z ostalimi družbe
nimi sredstvi) za ukrepe, da bo 
razvoj kmetijstva v duhu so
cialističnih odnosov krenil na 
hitrejšo in uspešnejšo pot.

Pavle Korošec

Okolica Lendave — vsi pogoji za uspešen in hiter razvoj 
kmetijstva

M e d  n a j b o l j š i m i  v  P o m u r j u
10 let u sp e šn e g a  d e la  v  otroškem  vrtcu  v  Lendavi

Na praznovanje občinskega p raz
n ika se p rip ra v lja jo  tudi najm la jši 
Lendavčani. Letos p razn u je jo  len 
davski cicibani 10-letnico p rije tnega  
b ivan ja  v svojem  drugem  dom a. 
V ečm esečne p rip rav e  se b ližajo  h 
k ra ju . Cez neka j dni bomo gledali 
lendavske cicibane na o d ru, k je r  so 
s svojim i uspelim i nastopi že več
k ra t presenetili. V okv iru  občinske
ga praznika pa bo v lendavskem  
otroškem  vrtcu tudi razstava. Za za
k ljuček  dela  v le tošnjem  šolskem  le 
tu bodo vse cicibane pogostili.

P redšolska vzgojna rs tanova v 
Lendavi se danes po svojem  delu 
nedvom no uvršča med n ajbo ljše  v 
Pom urju . Od 8 o trok, ki jih  je  bilo 
v domu igre in dela pred  desetim i 
le ti, se je  štev ilo  dvignilo na 200. 
Tako predn jač i vrtec v Lendavi v 
P om urju tudi v tem pogledu. S po
močjo občinskega ljudskega odbora 
prav  v tem času u re ju je  p rostore v 
vrtcu, k a r  bo omogočilo razširitev . 
Veliko razum evanje in pozornost

posveča vzgoji predšolsk ih  otrok tu
di delovni ko lek tiv  P roizvodnje naf- 
te, k i je  p red  le ti omogočil, da so 
odprli vrtec tudi v predelu  mesta 
Lendava-N afta.

U poštevajoč dejstvo , da si več kot 
polovica otrok  v otroškem  vrtcu v 
Lendavi razen vzgoje osvoji znanje 
slovenskega jez ika , ka r velja za 
o troke  m adžarske narodne manjšine 
(s to»željo  j ih  s tarš i vp isu je jo  tudi v 
vrtec), pom eni, da predšolska usta
nova v Lendavi uspešno opravlja 
svoje poslanstvo. Zadnjih  deset let 
je  obiskovalo otroški vrtec v Lenda
vi okrog tisoč o trok . Večina teh je 
obiskovalo vrtec  po š tir i leta. Za 
predšo lske vzgojne ustanove pa se 
danes po tegu je jo  tudi v ostalih va
seh lendavske občine. Pomanjkanje 
prostorov in vzgojite ljskega kadra 
sta n a jbo lj pereča problem a, ki pa 
so ju  v Lendavi že začeli s pomočjo 
oblastvenih  č in ite ljev  uspešno reše
vati.

.je

Vsestranska pestrost
Razvoj telesnovzgojns dejavnosti v  lendavski občini
Cas in pogoji so na obm očja le n 

davske občine izoblikovali dokaj pe
s tro  te lesnovzgojno udejstvovan je . 
Cesto se sprašujem o, k je  in k a j de
la naša m ladina. V domu P artizana 
v Lendavi je  živ-žav od jn tra  do 
poznega večera. Cez dan se v rs tijo  
p ionirski oddelki, pozno popoldne 
m ladina, zvečer pa odrasli, zlasti 
ženske so navdušene za telovadne 
u re. D obrih tr i sto pripadnikov dru- 
štvn Partizan  je  s svojo dejavnostjo  
že večkra t navdušilo  občinstvo. Dve 
uspeli akadem iji so p rired ili v Len
davi, po eno v Polani in D obrovni
ku, za občinski dan pa p rip ra v lja jo  
te lovadni nastop, na katerem  bodo 
sodelovali tudi pripadn ik i društva 
iz Polane, k je r  so pred neka j m ese
ci nstanovili novo društvo.

Tu goje vse, k a r  m ladina želi: 
redno vsestransko vadbo, orodno te 
lovadbo, rokom et, košarko, odbo j
ko, nam izni tenis, p ion irske igre in 
še in še. V vseh teh panogah se ude
ležu je jo  tudi tekm ovanj. Požrtvo
valni načelnik Vinko je  malone ves 
dan med mladino, sk rbn i gospodar 
B ro tšnajder pa p rav  tako zgledno 
op rav lja  svoje naloge. Tudi nogo
m etni klub »Nafta« dosega zelo lepe 
uspehe, sa j so na tabeli tik  pod v r
hom lige. V k ratkem  času je  ob igri
šču zrasel lep  dom nogometnega k lu 

ba, sedaj pa g rad ijo  stadion s tr ib u 

no. V olja zdaleč prekaša denarae 
možnosti in ta tudi rodi aspehe. Po
žrtvovaln i M ilan V ajda je  duša kit- 
ba. Klub v Turnišču  ima zelo slabe 
m aterialne pogoje, vendar ti kmečki 
fantje-nogom etaši od časa do časa 
tudi dokaj lepo zaigrajo .

Zelo popularen  Šport je  postalo 
strelstvo . Od p ion irjev  pa do osive
lih sko ra j vsako nedeljo  merijo v 
tarče. M iličnik Kosec ima tu glav
no besedo. Moška in ženska keglja
ška ekipa neum orno rušita keglje, 
obe se udeležu je ta  tudi tekmovanj. 
Tako je  v lendavski občini najbolj 
množično za je ta  prav športna dejav
nost, sa j več sto  ljudi goji to ali 
ono panogo te lesne vzgoje in športa. 
Na občinskem  prazniku  bodo v pe
strem  sporedu nastopili vsi imenova
ni, poleg teh  pa še taborniki, gasil
ci, p redvo jaška vzgoja in mopedisti. 
Vsi ti in  še mnogo Lendavčanov pa 
zelo pogrešajo  prim erno kopališče 
oziroma plavaln i bazen. Že več let 
razprav ljam o o tem. a da lje  od raz
p rave  še ni prišlo . Tu je  samo volja 
prem alo, potreben je  tudi denar. 
U pajm o pa, da bo tudi problem ba
zena s  skupnim i napori kmalu in 
lahko reš ljiv . Vso telesnovzgojno de
javnost v občini po svojih možno
stih podpira  tudi I j udski odbor.

I .  O .
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PASTIRČEVE ČEŠNJE
Bilo je spomladi, čas našega 

najljubšega sadja — čas češenj. 
V šolo smo jih prinašali in se 
postavljali z njimi, da je bilo 
kaj. Ta je imel navadne rdeče 
sadeže, oni debelejše hrustav 
ke ali celo sladke črnice, med
tem ko je bilo debelih belk 
najm anj in so zato imele v 
naših očeh največjo veljavo.

Ker so debele belke zorele 
samo na vrtu pri Hribarjevih 
za visoko ograjo, ki je ni bilo 
mogoče neopazno preplezati, 
nam mi preostalo drugega kot 
trgovanje s Hribarjevim Miš
kom, našim sošolcem. Tistim, k i 
jim je bil Miško naklonjen, so 
lahko zamenjali pri njem dve 
ali tri pesti navadnih brustavk 
ali črnic za eno samo skopo 
pest belk in še te so se nerade 
odlepile iz rok oderuškega Miš
ka. Toda že to, da smo jih tež
ko pribarantali, je povzdignilo 
Hribarjeve češnje v najbolj 
imenitne sadeže, Miška pa v 
največjega požeruha, saj je v 
njegova nenasitna usta izginilo 
toliko češenj vseh vrst, da je ' 
po vsaki pojedini onemoglo 
vzdihoval in stokal.

Kljub bogati letini češenj 
smo kmalu opazili, da bledi pa
stirček Ivan iz zadnje klopi ni 
prinesel v šolo razen trdega 
kruha niti enkrat vsaj tistih 
najbolj drobnih češenj, ki so 
se jih drugi že zdavnaj preob
jedli. Revček je dan za dnem 
žulil svoio skorjico kruha in 
poželjivo gledal izpod nasršenih 
obrvi sošolce, ki so urno cmo
kali sladke sadeže.

Miško, ki je najraje bril nor
ce iz šibkih sošolcev, mu je ne
kega dne med krohotom ostalih 
dejal: »No, pastirček, ali ti tvoj 
gospodar tudi češnje zaklepa. 
Na, snedi eno, da se ti bo skraj
šal obraz!« in mu je vrgel gni
lo češnjo v glavo.

Ivanov bledi obraz je hipo
ma zardel do ušes. Osramočen 
se ie umaknil v zadnji kot šol
skega dvorišča, nato pa v raz
red, k jer je presedel ves od
mor.

Neka deklica je  po konča
nem pouku povedala učiteljici 
kako hudo je Miško žalil rev
nega sošolca. Učiteljica je  po
klicala Miška v svoje stanova
nje, ga oštela in zagrozila, da 
se bo za to podlo dejanje za
govarjal pred upraviteljem.

Miško, ki je  bil prepričan, da 
mu je to nevšečnost skuhal 
Ivan, je nestrpno čakal na pri
ložnost, da se bo zopet znesel 
nad njim.

Toda zgodilo se je drugače: 
dan, dva za tem je učiteljica 
presenetila Ivana s košarico 
najlepših češenj  rekoč: »Vze
mi, Ivan! Miškov oče je zvedel 
za grdobijo svojega sina in me 
je prosil, da ti izročim to koša
rico sadežev. Naročil mi je, da 
si jih  lahko nabereš, kadar že- 
liš."

Vsi pogledi so se uprli v Miš
ka, ki je ves zardel omahoval 
med samoljubljem in zadrego.

ENAČBA
(X TI DA NASLOV NAŠEGA 

TEDNIKA)
(a—b) +  c +  (d—e) +  (f—g) 

+  (h -i) +  ( j -k )  +  (1—m) + 
(n—o) +  p +  (r—s) =  X

Vstavi namesto črk besede 
naslednjega pomena:

a =  del noge, b =  grška črka, 
c =  predlog, d =  noša, e =  pe
sem, f =  hiter, brz, g =  števnik, 
h =  načrt, oris, črtica, i =  kal
cij, j =  ne majhna, k  =  pokra
jina ob Velebitu, 1 =  na po
moč!, m =  del voza, n =  mesec, 
o =  višina, stopnja, p =  med
narodni znak za sever, r =  ba
jeslovni ‘letalec, s =  ha/100.

med občutkom krivice in poni
žanja. Iz oči so mu pridrle sol
ze in močile vroča lica, v uše
sih pa so mu zvenele kot od
mev očetove besede: »Podlo, si 
ravnal, sin moj; nisem te tako 
učil. Želim, da bi se ob vsaki 
češnji, ki jo boš kdaj pojedel, 
pomnil mojih besed ..  ."

Še vedno se ni nihče premak
nil s svojega sedeža, čeprav je 
šolski zvonec že zdavnaj napo
vedal odmor. Le Ivanova sloka 
postava se je odlepila od ka
tedra. Pastirček se je  s koša

rico v roki nerodno odmajal 
proti Mišku. Pred njim se je 
plaho zaustavil in zajecljal: 
»T o... to . . .  to so tvoje češ
n je . . .  N e .. .  ne maram jih ..«

Miško je dvignil oči. Dva po
gleda sta se srečala in obema 
se je nagubal obraz v širok 
nasmešek.

Takrat se mi je zazdelo, da 
so toliko poveličevane Hribar
jeve češnje izgubile vso vred
nost. Ivanova senca jih je pre
krila in nihče jih niti opazil ni.

Boro Borovič

D r a g i  m a l i  p r i j a t e l j i  !
P red d n ev i, k o je  sonce n a j

bo lj žarelo, je  u b ira la  sk u p in a  
m o jih  m a lih  p r ija te lje v  p o t iz 
šole p ro ti d om u . V edno  sem  
radoveden , ko  j ih  srečam , za 
to se m i tu d i to k ra t n iso  iz 
m u zn ili.

"No, otroci, k a j  b i se va m  
seda j n a jb o lj p rileg lo?« se 
o brnem  na m ale  navihance . 
P ri tem  sem  im el o m is lih  k o 
panje , sladoled , a li k a j  p o 
dobnega, k a r  n a m  pač o ta k i  
pa sji vro č in i lajša "trp lje n je ". 
O n i pa  k o t  iz  topa: "Poč lin i
ce, počitn ice , s tr iček  . .  ."

»Ta ko  torej, p o č itn ice«, sem  
pom islil, n a ta k n il očala in iz
b rska l iz  žepa  ko ledarček . Zo
p e t so m e  p reh ite li. "N ik a r  se 
ne tru d i po  n epo trebnem , s tr i
ček , čez tr in a js t d n i se bom o  
poslov ili od šole, da  boš v e 
del ...« se m i n a sm e ji o b rk  
— p o m is lite  — M iško , n a j
m a n jš i m e d  n jim i, k i  bo letos 
p rv ič  o k u s il to  s la d k o st šo l
skega  živ ljen ja .

" U bogi str iček , sa j boš ob 
ves ugled , če t i  bo  že  v sa k

kra tk o h la č n ik  v s iljev a l svojo  
m o d ro sti, m i je  n e k a j p o trk a 
lo na p red a lček  o glavi. K  
sreči je  b il p ra v  tisti, k i  je  
ostal iz  časa, ko  sem  še sam  
trg a l h lače v  šo li in  z  zo b m i 
žu lil sv in č n ik  do gra fita .

" No, ko ren ja k i, ker  se že  ta 
ko  veselite  počitn ic  in b rez
delja , pa p r is lu h n i ta ,  sem  de
ja l. »Prepričan sem  nam reč, 
da  se bo čez dobra  d va  tedna  
vaše n a vd u šen je  za počitn ice  
m očno  oh lad ilo .«

M alčki so m e začudeno  po 
gledali. J a z  pa: »Sam o p o m i
slite , k a k o  ste v z l ju b il i  vašo  
šolo, vaš razred, tovarišico  . . .  
A li  va m  ne  bo h u d o  po sošol
cih , p r ija te ljih  . . .?  V sa ko  ju t 
ro se boste  sp o m n ili nan je , j ih  
isk a li in v  m is lih  o b u ja li spo 
m in  na pre lepe ure, k i  ste jih  
p reb ili v  šoli, na dvo rišču  in  
na tra v n ik u  v  igri in  veselju . 
In  seda j boste n a en kra t sam i, 
brez vseh  teh  m ik a v n o s ti. R a z
red  bo sam eva l za za p r tim i  
o k n i in v e lika  šo lska  vra ta  bo
do  nem o  bolščala čez p razno  
d v o r iš č e ...«

M oji m a li p r ija te lji so sk lo 
n ili g lave. R azm išlja jo .

" P rav im aš, str iček . V edno  
rhi je  hudo , ko  se po slo v im  od  
šole in k o m a j č a k a m  jeseni, 
da se zo p e t vsi sk u p a j sreča
m o v  šo li," reče tiho  Zorka , za  
ka tero  se že  tre tje  leto  za p ira 
jo  šo lska  vrata.

O sta li so p rik im a li. T o re j se 
le n isem  zm o til:  šola jim  je  
zares posta la  d ru g i dom  in  
te žk o  se bodo poslov ili od  te 
ga lepega šolskega živ ljen ja .

N o, n ik a r  se ne  ža lostite . 
D vig n ite  g lavel T u d i p o č itn i
ce im a jo  svo je  m ik a v n o s ti  in  
n ih č e  ne trd i, da si j ih  n iste  
zaslu žili. K o bo čez dva  ali tr i  
m esece zop e t zaž ive la  cesta in 
boste na J o l s k ih  o k n ih  lov ili 
ža rk e  prvega  jesenskega  son
ca, m i boste  p o ved a li m nogo, 
m nogo za n im iveg a  iz svojega  
p o č itn iškeg a  živ ljen ja . T a k ra t  
vas bo nam reč  zago tovo  zop e t 
ob iska l

V aš str ic  M atic

N a  obisku  v B ogojini
Dne 20. maja so gostovali 

učenci osemletne šole iz Male 
Polane v Bogojini. Pripravili so 
pester kulturni spored za svoje 
tovariše iz Bogojine.

Najprej so nastopili z 'igrico 
»Revček Andrejček«. Vidi se, 
da Ima osemletna šola v Mali 
Polani mnogo mladih nadarje
nih igralcev. Predvsem je tre
ba omeniti Andrejčka, ki je 
igral glavno vlogo in svojo na
logo dobro opravil. Po igri pa 
je nastopil mladi harmonikar 
Milan, ki je zaigral nekaj prav 
poskočnih. Ker pa je bogojin- 
ski prosvetni dom že zelo star 
in Slab. posebno oder, je  mo
rala folklorna skupina nastopiti 
na šolskem dvorišču. Med koli 

Jn  plesi ie nastopil tudi harmo
nikar Milan.

Polančani so svoj program 
dobro izvedli in nas prijetno 
presenetili
Stanko Maučec pionir-dopisnik 

iz Bogotine

KAKO S EM  O P A ZO V A LA  
P A JK A

Zmenili smo se, da bomo 
opazovali pajka in to več dni.

Šla sem v klet in ga opazila 
v kotu. Kmalu nato sem ga vi
dela, da se spušča po dolgi niti 
navzdol. To je ponavljal več
krat. S tankimi nožicam i je 
urno prebiral, kakor bi šival. 
Splezal je po niti navzgor in 
začel plesti nitke krog in krog, 
da je  nastala lepa mreža. Na 
sredini mreže je bila luknjica 
in tam je tičal pajek. Muhe so 
spreletavale klet in kar naen
krat je padla ena v mrežo. Pa
jek je bil ves vesel, da. je do
bil svoj plen. Ovil je muho s 
svojimi nožicami in ji sesal kri.

Prav takrat me je poklicala 
mama in morala sem v mesto. 
Bilo mi je zelo žal, ker ga več 
nisem mogla opazovati.
Lazar Majda učenka IV. r. o. š.

Murska Sobota

Na pragu počitnic: pri igri

Cicibani so postali pionirji
Vsako loto praznujemo dan 

mladosti. Vsi ga z veseljem pri
čakujemo. Na ta dan se je  ro
dil tov. Josip Broz-Tito. Letos 
je  praznoval svoj 66. letni 
rojstni dan.

Ob tem dnevu sprejemajo z 
veseljem v svoje vrste nove 
pionirje. Na osnovni šoli v M. 
Soboti smo se tudi pripravljali 
za sprejem pionirjev. Sprejem 
je  bil v telovadnici. Telovadni
co smo okrasili z zastavami in 
sliko maršala Tita.

Na šoli imamo že en pionir
ski odred, ki nosi ime junaka, 
pesnika Karla Destovnika-Ka- 
juha. V soboto pa smo ustano
vili nov pionirski odred, ki no

si ime Bojana Gabrijelčiča. Bil 
je  prav tak junak kot Kajuh. 
V Soboti in Pomurju je bil član 
KP in OF. V naš novi pionir
ski odred smo sprejeli 206 ci
cibanov.

Sedaj šteje naša pionirska ar
mada nad 700 članov in članic. 
Teh 206 novih pionirjev ne bo 
imelo toliko prostega časa kot 
sedaj. Udejstvovali se bodo 
namreč v raznih krožkih. Mar
sikdaj bo komu šinila v glavo 
misel, da bi vlekel mačko za 
rep, toda spomnil se bo, da je 
pionir.

Pokroviteljstvo nad tem no
vim odredom je prevzel kolek
tiv »Pomurski tisk« in mu po
daril prapor. Med sporedom so 
izvajali starejši pionirji dekla
macije, govore in čestitke.

Naj živi naš maršal Tito!
Lutar Drago, 

učenec IV. r. o. šole 
Murska Sobota

Pionirji so pokazali, kaj zmorejo

GRUDICA NA B ELTIN SK EM  ODRU
Pred dnevi so pionirji beltinske šole presenetili javnost 

Skromni plakati so občinstvo vabili na igro »Grudica«. Samo 
škoda, ker je bilo napisano, da jo uprizarjajo pionirji. Ljudje 
so hodili brezbrižno mimo, češ: »Kaj bo ta deca?«. Skratka, 
globoko je  še usidrana v naših ljudeh zavest, da mladi domači 
pač nič dobrega ne znajo.

Ko bi prišli vsaj z Gorenjske, 
če že ne iz Avstrije ali Ameri
k e . .. Kdaj bo obiskala beltin- 
čane mala Zorica in jim pri
nesla grudico, ki jim bo vrnila 
ljubezen in spoštovanje do 
skromne, a zato bolj bogate 
rodne grude.

Trije sinovi revne družine se 
odpravijo v svet za srečo. Naj
dejo jo, a med tem pozabijo na 
dom, ateka, mamico, dedka in 
sestrico Zoro. Ta pa se odpravi, 
da jih poišče. S seboj vzame 
rodno grudico, ki bratom vrne 
spomin in vsi skupaj se vrnejo 
v srečen domek, kjeT jih ne
strpno pričakujeta atek in ma
mica. Z njimi pa se vrne tudi 
večni popotnik, ki brez domače 
grudice ni našel miru in sreče.

To je kratka vsebina igrice, 
ki so jo presenetljivo lepo za
igrali pionirji pod vodstvom to
varišice Fanike Bovha in tov. 
Jožeta Dvoršaka. Skromen in 
lepo ubran je bil ves igralsk: 
zborček. Nobenega pretiranega 
patosa. Lepo prirodno govorje
nje. In kar je bilo največ, pio
nirji so se v svoje vloge vživeli. 
Njihova igra je bila prirodo a. 
celo globoko doživeta, saj je 
gledalce v nekaterih trenutkih 
talko pritegnila, da so j i sledili 
v globoki tišini. Naj omenim 
samo Mirka Gorišek, ki je bil 
ves čas samo bratec Srečko, 
prav tako njegova brata. Od
lično so pionirji izoblikovali li
ke odraslih, kar je  bilo zanje 
gotovo najtežje. Vse pohvale 
vredna pa je tudi tehnična iz
vedba, saj ni bilo dolgih muč
nih odmorov, ki delajo občin
stvo nestrpno, pa čeprav se je 
zvrstilo sedem slik za povrstjo.

VESTI Z AVTOCESTE 
G lavni štab MDB na Otoč

cu je  proglasil do sedaj 92 
MDB za udarne. Med njimi 
je  22 tak ih , ki so 3—4 k ra t 
udarne.

P rehodno zastavo je  osvoji
la brigada »Katko Mitrovič« 
iz Čačka, ki je  presegla nor
mo za celih 282 odstotkov. 
O stale brigade p resegajo  v 
zadnjem  času normo povpreč
no 190 odstotkov.

Končno: pionirji so dokazali, 
da tudi oni zmorejo kaj dobre
ga, Če jih vodi vešča roka. Naj 
bi ta pionirska igralska skupina 
tudi prihodnje leto prav tako 
skromno, a enako uspešno za

igrala kako delo, z letošnjim 
pa tudi gostovala v sosednjih 
vaseh, saj je njegova tema ta
ko aktualna.

Beltinčani, »iz malega raste 
veliko!« V Beltincih se lahko 
nadejamo dober igralski zbor, 
ki bo seveda potreboval mnogo 
pomoči in razumevanja. Malo 
boljši odnos pa le imejmo do 
naših pionirjev, saj so naša bo
dočnost.

N. B.

Pro b le m  očeta Ja k e
Oče Jaka ima danes 41 let, 

sin se mu je rodil 1949. leta. 
Čez koliko let bo imel oče tri
krat toliko let kot sin?

M n o ži in d e li:
S katerim številom moramo 

pomnožiti 17 ali pa deliti 272, 
da dobimo enako število?

Tudi letos je  bil mladinski 
festival bratstva in enotnosti, 
tokrat v Prištini. Okrajni od
bor Ljudske mladine Jugosla
vije iz Prištine je  povabil na 
sodelovanje radgonski pionir
ski pevski zbor. Mladi pevci so 
se vabilu kaj radi odzvali in se 
bratili v Prištini z mladino iz 
vseh republik kar tri dni.

Todla namen radgonskih pio
nirjev ni bil samo, sodelovati 
na festivalu. Mladi pevci so 
sklenili, da bodo obiskali grob 
narodnega heroja Silvire Toma
zini, ji položili na grob venec 
in ji zapeli slovensko žalostin- 
ko. Tako so bili radgonski pio
nirji prva skupina Slovencev, 
ki je obiskala grob herojske 
Silvire, ki počiva v Kosovski 
Mitroviči.

Malokdo ve, kdo je Silvira 
Tomazini. Rojena je bila v 
Trstu, živela pa v svoji mlado
sti v Mariboru pri starših, ki so 
bili siromašni, zato je bila nje
na mladost kaj trpka. Po kon
čani gimnaziji v Mariboru je 
nadaljevala študij na ljubljan
ski univerzi, k jer je postala 
profesorica nemškega jezika.

Ker je  bilo znano takratnim 
oblastem, da se druži z napred
nimi ljudmi, so jo namestili 
kot profesorico nemškega jezi
ka v Kosovsko Mitrovico, da bi 
jo tako oddvojili od napredne 
okolice v domovini. Toda ta
kratni oblastniki so se zmotili. 
Mlada Silvira je takoj našla 
stik s komunisti v Mitroviči in 
z vso vnemo delala za nov čas, 
ki bo moral priti.

V prvih dneh druge svetovne 
vojne se je srečala v Kosovski 
Mitroviči tudi s tov. Ivanom 
Kreftom, našim zveznim ljud
skim poslancem in delala z 
njim nekaj časa proti nasilniku 
Nemcu, ki se je ugnezdil v Ko
sovski Mitroviči.

Ker fašisti niso našli v Ko
sovski Mitroviči primernega tol
mača, so vzeli Silviro, ki naj 
bi pomagala preganjati Nem
cem napredne Mifrovčane. To
da Silvira je  služila Nemcem 
po svo:e; na poveljstvu je zve
dela marsikaj, kar je služilo 
partizanom. In ko so zvedeli 
Nemci za njeno sodelovanje s 
partizani, so jo obsodili na smrt. 
In ko je šla hrabra Silvira na 
morišče, je  vzklikala ljudem, 
ki so jokali za svojo Slovenko: 
»Naj živi komunistična partija! 
Dol s fašistil« Tako je umrlo 
herojske smrti mlado sloven
sko dekle na Kosovem polju.

Njeno ime še danes s spošto
vanjem izgovarjajo v Kosovski 
Mitroviči. Okrajni ljudski od
bor je ustanovil tudi sklad Sil- 
vrre Tomazini, iz katerega do- - 
bivajo manj imoviti študentje 
štipendije za svoj študij.

Ko so stopili iz vlaka v Ko
sovski Mitroviči radgonski pio
nirji, jih je pričakala množica 
Mitrovčanov. Višješolci gimna
zije jz Kosovske Mitroviče so 
obkrožili radgonske pionirje in 
v mogočni povorki, ki se je 
razvila od kolodvora proti gro
bu heroja Silvire, so stopali po
samezni Slovenci med dvema 
gimnazijcema iz Kosovske Mi

troviče. Tako se je  skovalo spo- 
znanstvo, ki ne bo tako hitro 
pozabljeno.

Na grobu Silvire je pozdravil 
radgonski pevski zbor in tov. 
Ivana Krefta, našega zveznega 
poslanca, predsednik okrajnega 
odbora Zveze borcev, ki je tudi

Posnetek s pionirskega festivala 
v G. Radgoni. Po njem so kre
nili radgonski pionirji na dolgo 

pot v Prištino

govoril o velikem junaštvu ne
pozabne Silvire Tomazini. Zvr
stilo se je še več govornikov, ki 
so slavili ime hrabre Slovenke, 
med njimi je bil tudi tov. Ivan 
Kreft, ki je orisal čas dn delo, 
ki ga je  opravljal s Silviro v 
začetku druge svetovne vojn e . 
Po govorih je zapel radgonski, 
zbor v srce segajočo žalostinko.

Po končani pesmi so na pTed- 
log tov. poslanca Ivana Krefta 
imenovali radgonski pevci svoj 
zbor po narodnem heroju Sil- 
viri Tomazini. Tako bo vezalo 
ime junaške Slovenke Gornjo 
Radgono in neuklonljivo Ko
sovsko Mitrovico v borbi za na
rodne dn socialne pravice med 
drugo' svetovno vojno.

Po tej žalni svečanosti so 
priredili pionirji koncert v Zve- 
čanu, znamenitem rudniku svin
ca blizu Trepče. Škoda, da je 
bilo premalo časa, da bi si ogle
dali pevci še rudnik, kajti v 
hotelu Palas je čakal pionirje 
že svečan obed. Kmalu se je 
razlegala vesela slovenska pe
sem, ki je privabila pred ho
tel množico poslušalcev. Naj
bolj pa je užgala šiptarska par
tizanska, za katero se poslušal
ci ndso mogli načuditi, da so jo 
odpeli mladi Prleki v šiptar- 
skem jeziku tako brez napak 
pri izgovarjanju šiptarskih be
sed. Te imajo svoje glasove, ki 
se težko prilagodijo slovenski 
govorici.

In ko je potegnil vilak iz Ko
sovske Mitroviče nazaj proti 
Prištini, so si naši gostitelji in 
pevci še dolgo mahali v po
zdrav.

V Kosovski Mitroviči je  bilo 
lepo, zelo lepo. In marsikate
remu pevcu se je še bolj zjas
nilo, da beseda bratstvo in 
enotnost jugoslovanskih naro- 
dov ni prazna beseda, pač pa 
da živi in ne bo umrla.

-ar
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Ne stikaj za ptički!
Skupina razigranih šolarjev se je vračala domov. Ni se 

jim mudilo domov. Vsevprek so govorili o svojih doživljajih in 
koso šli mimo nekega sadovnjaka, nekdo vzklikne: »Počakajte, 
tu nekje so pa mladi vrabci!« In vsi so se lotili iskanja. Nazad
nje so jih le našli — bili so v drevesni duplini.

Dolgo so iskali primerno roko, ki naj bi izvlekla ptičke na 
prosto. Izbrali so Jožka, učenca tretjega razreda osnovne šole. 
Težko je šla roka v luknjo, vendar mn je nazadnje le uspelo. 
Ker pa je bila luknja globoka, se je dolgo mučil, da hi kate
rega ujel oziroma zgrabil. Ko je enega le dobil in ga stisnil v 
pest ter hotel vzeti z roko ven, mu to ni uspelo. Dolgo se je tru
dil, a roke ni mogel izvleči. Ulila se je ploha. Njegovi součenci 
so ga v nesreči zapustili in odšli domov. Šele sosedje so ga re
šili, ko so povečali luknjo. Jožek jim je moral obljubiti, da ne 
bo več stikal za ptiči. S. M.

BESEDA, KI NE BO UMRLA
Radgonski pionirji na grobu narodnega heroja Silvire Tomazini



Inž. Koloman Cigit:

O RAZISKOVANJIH NA N A FT O  
IN ZEMELJSKI PLIN V POMURJU

Z e  le ta  raste jo  in izg in ja jo  v rta l
ni stolpi po naših pom urskih ravn i
nah in gričkih. N afta spada tudi k 
prirodnim  znam enitostim , kot spo
menik iz davnih geoloških dob, ko 
je  m orje p rep lav lja lo  te  predele in 
povzročilo, da je  iz drobnih  živalic 
in rastlin  nastala nafta, ki danes ne
k je  v podzem lja p repaja  peščene 
plasti. K je so te peščene plasti, k je  
so nahajališča nafte in zem eljskega 
plina, tega vernega sprem ljevalca 
nafte, to  zanima danes naše delovne 
ljud i. Zanima pa to zlasti lendavske 
bele ru d arje , ki že od osvoboditve 
napre j iščejo, m erijo  in v rta jo  glo
boko pod zemljo.

Ta nahajališča, oziroma mesta, 
k je r  naj bi bila ta nahajališča, so 
na površini označena z vrtalnim i 
stolpi, ki ras te jo  iz ta l zdaj na Do
linskem , zdaj v Slovenskih goricah, 
v zadnjem  času pa že segajo izven 
uradnih mej Pomurskega ok ra ja . V 
toku so nam reč že v rtan ja  blizu O r
moža.

Stolpi pa dostik ra t izginejo, p ro 
stor okoli nekdanjih  v rta ln ih  na
prav in celih ska ovnic cevi pa se 
ponovno splanira. Tu je  v rtan je  po
kazalo, da nafte ni, ali so samo sle
dovi, ki pa niso to lik i, da bi se 
sp lačala industrijska proizvodnja.

Seveda je  za to, da la hko določi
mo mesto za v rtan je  nove razisko
valne vrtine, potrebno opraviti vrsto 
raziskovanj in m erjen j. V rstni red 
teh raziskovanj teče norm alno v 
sledečem redu: prva so geološka 
m apiranja, tem slede geofizična m er
je n ja , ki jih  delimo na gravim etrič- 
nn, m agnetom etrična in seizmična. 
V zadnjem  času p rih a ja jo  na svetu 
do izraza vedno bolj geoelektrična 
m erjen ja , ki bodo izvajana letos 
tudi na naših predelih .

Seveda pa vsa ta kom plicirana 
raziskovanja in m erjen ja  ne m orejo 
dati odgovora, ali je  pod zemljo 
nafta ali je  ni. Sele z vrtanjem  do
bimo končni odgovor. Toda nemalo 
je  prim erov v zgodovini naftnih raz
iskovanj, da so bile vrtine progla
šene za negativne, pa so potem nak 
nadno z novimi m eritvam i, ki jih  
do tak ra t še niso poznali, ugotovili, 
da p re jšn ji instrum enti niso označili 
važnih podatkov. Kaj takega je  se
veda tudi mogoče p r io k o v a ti  v na
ših zapuščenih pom urskih vrtinah.

N a  k r a t k o  o  t i t o v 
s k e m  o b m o č ju

K aj vse je  že bilo napisano o 
nafti na filovskem območju? Vsak
do je  seveda na osnovi prv ih  uspe
hov pogumno dajal ohrabrujoče iz
jave. Toda danes je  na filovskem 
območju, to je  območjh okoli vasi 
Filovci, izvrtanih kar p recej vrtin  in 
le  ena med njim i daje  nafto.

Prvo v rtino  v filovskem gozdu so 
začeli vrta ti sredi marca 1953. Vrtali 
so jo  do sredine ja n u a rja  1955, Pri 
raziskovanjih  je  dala znake zem elj
skega plina in tudi znaki nafte so 
bili opaženi.

Zato so po končanih v rtan jih  za
čeli vrta ti vrtino Fi-2. V rtina je  bila 
končana koncem ju lija  le ta  1955 in 
p ri n as tre ljevan ju  najbo lj zanim ive
ga slo ja je  prišlo  12. oktobra leta 
1955 do izbruha zem eljskega plina 
iz te  vrtine. V erjetno  se bralci še 
spom injajo onega veselega dne za 
naftaše, m anj veselega pa za p reb i
valce Filovec in okoliških vasi. Ta
k ra t je  izbruh zem eljskega plina 
tra ja l tr i dni in je  vrtina bila na 
koncu le zadušena.

Vsakemu strokovnjaku bi izbruh 
zem eljskega plina pokazal smernice, 
da je  treba nada ljevan  z raziskova
nji. Kako naj bi bilo veliko to naft
no ali plinsko polje, seveda ni mo
gel nihče vedeti. Zato so junaško 
pristopili k lokaciji v rtine v Fokov- 
cih, ki bi naj povedala, če so naftni

ali plinski slo ji razviti tudi v tistih 
predelih . Toda vrtina v Fokovcih se 
je  izkazala za zdaj kot negativna.

Potem je  spet prišlo  do veselih 
dogodkov zn naftaše, ko je  vrtina 
Fi-6 (severno od v rtine Fi-2) v Fi- 
lovskih goricah začela bruhati naf
to. To se je  zgodilo 17. ju n ija  1956. 
Na' osnovi izbruha nafte so začeli 
sk lepati in to bi storil vsak, da smo 
vendar našli večje nahajališče nafte.

Nafta sama je  bruhala tudi do viši
ne vrha vrtalnega stolpa. Toda žal 
je  p ri nada ljn jih  raziskovanjih  te 
v rtine prišlo  do poškodbe na vgra
jen ih  ceveh in vrtina sto ji danes kot 
veliki vprašaj. D ejansko nafte ni in 
strokovnjaki sk lepajo , da smo navr
tali le m anjšo skupino slojev, ki 
im ajo malo razsežnost, tako da dosti 
nafte okoli te vrtine biti ne more. 
Tako seveda mislimo danes, tak ra t 
pa nam je  ta vrtina bila veliko upa
nje.

Na osnovi podatkov om enjenih 
dveh vrtin  so je  tehnično vodstvo 
m oralo odločiti za sistem atično ob- 
defavo novega polja. To delajo  ta 
ko, da po določeni metodi in raz
maku v rta jo  vrtine, ki naj bi dajale  
nafto. O dločili so se izvrtati na s tra 
nicah enakostraničnega triko ta s 
stran ico  400 m vrtine okoli imenova
nih zanimivih vrtin . Toda vse ostale 
vrtine, izvrtane na tem območju, so 
dale  le znake za nafto, niso pa in
dustrijsko  pozitivne.

Kaj takega je  sicer v naftni in
dustriji vsakdanja stvar. Toda nam 
je  le nerodno, da ne izvrtam o čim 
več pozitivnih vrtin , da bi čim več 
prispevali v proizvodnji nafte v do 
movini.

E n  k o r a k
v  R e n k o v c e

Ko so začeli z vrtan jem  vrtine v 
Filovcih, ki je  pozneje bruhala naf
to, so začeli v rta ti raziskovalno v r ti
no v Renkovcih (v sredin i le ta  1956). 
Toda ta  vrtina je  sicer dala  zanim i
ve znake na nafto in plin in to  v 
drugih  slojih , kot so dale filovske 
v rtine . To vse govori, da so na teh 
območjih nahajališča tudi v večjih 
globinah, žal pa so industrijsko  ne
zanimiva.

K o r a k  č e z M u r o :  
V E R Ž E J

V začetka le ta  1957 so bila kon
čana sistem atična m erjen ja  na ob
močju erže ja  in so zato lahko v 
začetku aprila  1957 zastavili vrtino 
Ve-1 v Banovcih p ri V eržeju in kon
cem m aja so začeli z vrtan jem . V r
tina je  spet kazala na naftne znake,

toda poskusi eksploatacije  niso uspe
li. Toda imela je  razvite zelo lepe 
peščene kam enine z znaki nafte, ki 
so pa bile zavodnjene . Vedno je  na
vada, da po takem rezultatu  zasta
vijo  še eno v rtino  in to v išje  na 
stru k tu ri. Tako so zastavili vrtino 
Ve-2 v V eržeju, ki so jo  vrta li kon
cem le ta  1957. Res je  bilo to, da so 
naleteli na boljše znake in na globi
ni 1900 m so dobili neka j 100 kg 
nafte, ka r pa seveda ne pom eni, da 
je  na tem območju nafta v indu
s tr ijsk ih  količinah.

Območje je  sedaj zapuščeno, ven
dar pa nihče ne more reči, da mo
goče k je  v bližini ni razvit kakšen 
peščeni horizont, ki bi ual in d u s trij
ske količine nafte. Toda veliki s tro 
ški za v rtan je  odsvetu jejo  take po
skuse.

(N adaljevanje prihodnjič)

š e  e n k r a t :

Ob 22. juniju  —  občinskem prazniku občine Lendava 
pozdravljamo delovne ljudi občine in želimo še nadaljnjih 
uspehov in delovnih zmag v skupnih prizadevanjih za 

gospodarski in vsestranski razvoj občine

OBČINSKI LJUDSKI ODBOR 
OBČINSKI KOMITE ZKS  
OBČINSKI ODBOR SZDL 
OBČINSKI ODBOR ZB 
in ostale politične organ izacije

v LENDAVI

DOBRA ZAMISEL
Toda ostalo je  samo pri tem ; denar 
so porabili za druge nam ene, vrtec 
pa že 6 le t životari v p rostorih , k a 
terih  zm ogljivost po prostorn in i zna
ša največ za 30 o trok. Lani smo imeli 
60 otrok, in k e r  je  bilo delo pod

takim i pogoji nemogoče, le tošnje le 
to sploh nismo sprejem ali novih. 
Sedaj imamo 50 o trok, to re j še ved
no 20 nad normalo.

Letos se je  p ričelo  govoriti, da 
bi se dala za vrtec na razpolago 
dvostanovanjska hiša, last splošnega 
ljudskega prem oženja, ki jo  ima v 
uporabi uprava d r ž a v n a  posestva

Beltinci za svoje uslužbence. Iz tega 
razloga te j nam eri nasp ro tu je  a lr e k - 
tor posestva, ka r je  z njegovega s ta 
lišča razum ljivo. Za vrtec je  ponudil 
bivši cvetličn jak , ki ga om enja p i
sec članka. Vse bi bilo v redu, če

ne bi bil ta »enonadstropni cvetlič
njak« pod rtija , ka te re  adap tacija  bi 
s ta la  neka j m ilijonov. Ta vsota bi 
seveda brem enila davkoplačevalce in 
težko, da bodo »za to p ris to jn i lju d 
je  zagrabili za to priložnost« iz eno
stavnega razloga, k e r  ni sredstev .

V Beltincih so to re j tr i možnosti 
za rešitev  problem a vrtca.

1. Da se vrtec še n ap re j stiska v 
neprim ern ih , zd rav ju  otrok škodlji
vih p rostorih .

2. Da se n ajde  za dve družini sta
n o v a n j ,  k a r  ne bo tako težko, vrtec 
pa preseli v om enjeno hišo.

3. Da se pristop i k  adaptaciji 
cve tličn jaka .

K aj p rav ite , tovariš urednik , kate
ra od teh treh  možnosti je  najbolj 
sp re jem ljiva?  Zanim alo bi me tudi 
m nenje Beltinčanov in zato prosim, 
če je  mogoče, da o b jav e  ta dopis 
v »Pomurskem vestniku« kot začetek 
javne  razprave.

S tovariškim  pozdravom !
Pia Semen 

upravn ica o tr. vrtca 
Beltinci

Izs e lje n iš k a  k ro n ik a
FOTO-ALBUM ZA NAŠE IZSELJEN

CE. Podružnica Izseljenske m ati
ce v M urski Soboti p rip rav lja  iz
d a jo  foto-album a o domačih kra
jih  in ljudeh . S pomočjo tega al
buma, ki bo obsegal okrog 20 
um etniških fo togra tij, bi se naj 
naši izseljenci po svetu seznanili 
z lepotam i domačih k ra jev , z de
lom svojih  ro jakov  v domovini in 
pa z nekaterim i zanim ivim i do
mačimi običaji.
A lbum fotografij iz P rekm urja  bo
izšel za le to šn je  izse ljen iške dni, 
ki bodo konec meseca ju l i ja. 
P rednaročila  za album  že spre
jem a soboška podružnica Izseljen
ske m atice. M-555

P o m u r s k i  fa n t je  
p o z d r a v l j a j o

N aše uredn ištvo  p re jem a vedno 
nove pozdrave pom urskih fantov, ki 
služijo  vojaški rok v raznih  krajih  
naše dom ovine. Tako pozdravljajo  
b ralce »Pom urskega vestnika«, svo
je  s tarše , p r ija te lje  in dek leta  vojak 
A lojz G ider iz Vanča vesi, Janko 
Evgen iz Salovec, Anton F ranko iz 
Novega m esta in Anton Ravbar iz 
Novega m esta (vsi V. P. 4286/6.

O  Svoje sorodnike, znance, p rija 
te ljice  in p r ija te lje  vsega Pomurja 
p ozd rav lja jo  vojaki Evgen Cahuk, 
Križevci, Štefan Kološa, M urska So
bota, D rago A ntolič, P odgradje — 
L jutom er, S tanko V idner — Kokori- 
či, E rnest M ihalič, G rad, Bernard 
štefanec , O dranci in F ranc Božič, 
G rabe — L jutom er (vsi V. P. 7046 
Leskovec).

O  Vse p r ija te lje , posebno pa 
prekm urska dek le ta  pozdravljata  de
se ta r Leopold Kuzmič iz Motovilec 
in vojak F ranc G rof iz Pečarovec 
(oba V. P. 6923/5 Požarevac).

O  F an tje , ki služijo  svoj kadrov
ski rok v V rhniki (V. P. 5312), po
zd rav lja jo  svoje s tarše , brate , sestre, 
p r ija te lje , posebno pa svoja dekleta: 
Lojze F ras iz Bakovec, Štefan F u js 
iz M. Sobote, Jože Kohek iz Gor. 
B istrice in F ranc B reznik iz Apač.

O  F an tje  vojaki, k i služijo  svoj 
kadrovski rok v K ragujevcu (V. P. 
3267), pošilja jo  prav  lepe pozdrave 
in že lijo  vse n ajbo ljše  svojim  s tar
šem, bratom , sestram , sorodnikom, 
p rija te ljem  in znancem , kakor tudi 
svojim  dekletom : S tefan Sukar, Bo
donci, F ranc Zorec, P odgradje pri 
L jutom eru, K arel H orvat, Mahovci 
p ri A pačah, F ranc D voršak, Zagaj- 
ski vrh — Sp. Ščavnica, Koloman 
H orvat, Lendava, Janez Kuzmič, 
M urska Sobota, Janez M leska, Zg. 
Ščavnica.

Beltinci — od zamisli do uresničitve. . .

„Scapinove zvijače” na odru v Vučji vasi
Za zaključek letošnje igral

ske sezone so mladinci v Vučji 
vasi preteklo nedeljo uprizorili 
Molierovo komedijo »Scapinove 
zvijače«. Kljub vsem težavam, 
ki jih morajo pri svojem delu 
premagovati, so v letošnji sezo
ni dosegli lepe uspehe: uprizo
ril so tri igre; pridno vadijo

tudi tamburaši, iki ob proslavah 
uspešno nastopajo s svojim pro
gramom in jih domačini radi 
poslušajo.

Zaključna predstava sicer ni 
bila na zaželeni višini, vendar 
so mladinci, večinoma začetni
ki, pokazali dovolj volje in po
guma. So pa Molierova dela tu

di pretežavna za tako skromne 
razmere kot so v Vučji vasi. 
Ravno z repertoarjem imajo 
največje težave, ker iger, kjer 
morajo spreminjati scene, sko
raj ni mogoče izvesti. Oder si 
za vsako predstavo postavijo v 
šolski učilnici in ga le z naj
večjim trudom in požrtvoval

nostjo pripravijo za odgovarja
joče prizorišče.

V tej sezoni pa so naši mla
dinci dokazali, da je z vztraj
nostjo in voljo tudi mogoče do
seči uspehe kljub vsem oviram. 
V prihodnje si želijo še to: pri
tegniti si z uspelimi predstava
mi čim več publike. Tako bodo

Igralska skupina v Vučji vasi

njihove prireditve tudi dobro 
obiskane in bo na ta način njih 
trud poplačan.

T. S.

V A J E N C I
R A Z S T A V L J A J O

Vajenci ljutomerskih podje
tij in delavnic so minulo sobo
to in nedeljo pripravili v Va
jenski šoli v Ljutomeru zani
mivo razstavo svojih izpitnih iz
delkov. V glavnem so bile na 
razstavi zastopane tri glavne 
panoge ljutomerskih gospodar
skih enot: kovinske, lesne, kro
jaške ter razne drobne obrti. 
Številni obiskovalci so si z za
nimanjem ogledovali lepe izdel
ke naših vajencev, ki so v krat
kem času tako lepo napredova
li. b

B E L T I N C I
V beltinski občini so posamez

na prosvetna društva letos zelo 
aktivna. V letošnji sezoni so 
dramske skupine naštudirale 15 
dramskih dej, kar pomeni dve 
gostovanji in s ponovitvami čez 
30 predstav. Možna bi bila več
ja izmenjava z gostovanji, če 
bi bilo v občini več dvoran. V 
15 vaseh so samo tri dvorane 
in še tu so odri skoraj ne
opremljeni.

Počitniška piaksa dijakov ESŠ
V glavnem so podjetja zadovoljna z  delom praktikantov

Tudi na ESŠ v Soboti so za
ključili pouk. Da bi zagotovili 
27 dijakom III. letnika mesto 
v podjetjih, kjer bodo na po
čitniški praksi, je povabil šol
ski odbor ESŠ zastopnike pod
jetij na skupno sejo. Uprava 
šole želi predvsem, da bi oprav
ljali v bodoče mladi praktikan
ti prakso v istih podjetjih in 
da bi bilo več povezave med 
vodstvom šole in podjetji.

O  Predstavniki podjetij so 
se izjasnili, da so v glavnem 
zadovoljni z delom mladih 
praktikantov. Na splošno so

mnenja, da se fantje bolj ob
nesejo kot dekleta in imajo 
več čuta odgovornosti. Skupna 
šibka točka pa je nesolidno 
znanje tujih jezikov. Kaže, da 
je vzrok v tem, ker do sedaj 
ni bilo enotnega učnega načrta 
za tuje jezike.

Na splošno se podjetja pre
malo ukvarjajo s svojimi prak
tikanti. Lansko leto so vzorno 
vpeljali dijake v delo samo NB 
in KB v Soboti in pri »Mleko- 
prometu« v Ljutomeru, kjer so 
se dijaki sistematično spoznali 
z delom v vseh oddelkih.

Celotni kolektiv podjetja čestita 
k o b č i n s k e mu  p r a z n i k u  in 
želi vsem prebivalcem  občine 
Lendava tudi v nadalje mnogo 

uspehov.

Ča s o p i s n o  in z a l o ž n i š k o  p o d j e t j e

»P O M U R SK I T ISK « M. SO BO TA  
Knjigarna in papirnica "VESNA" LENDAVA

POMURSKI VESTNIK, 19. junija 19586

G lede članka v Pom urskem  vest
niku z dne 12. ju n ija  1958 pod na
slovom »Dobra zamisel« si dovolju
jem  priobčiti nekaj pojasnil.

P isec članka p ravilno  om enja, da 
gostuje otroški vrtec v Beltincih v 
prostorih  osem letne šole, k i bi te 
prostore nujno rabila za svoje na
mene. Okoli problem a prostorov za 
otroški vrtec se vrtim o že 10 let kot 
v začaranem krogu. Da bo zadeva 
bolj jasna , moram poseči malo na
zaj. O troški vrtec v Beltincih je  bil 
ustanovljen leta 1947, na pobudo sin 
d ikata delavcev in uslužbencev drž. 
posestva za njihove o troke . K er pa 
so bili p rostori, dani v ta nam en, 
pretesni in neprim erni in k e r  se je  
p rijav lja lo  vedno več otrok iz vasi, 
smo se le ta  1950 p reselili v hišo, ki 
se je  izpraznila z odhodom zdravn i
ka dr. H ajd in jaka. H iša je  bila last 
splošnega ljudskega prem oženja. 
U redili smo jo  za potrebe vrtca in 
bili srečni, da smo prišli do lastne 
zgradbe, ki bo nudila otrokom  vse 
možnosti zdravega um skega in te
lesnega razvoja.

Leta 1952 pa je  prišel v Beltince 
nov zdravnik, ki je  bil, m imogrede 
om enjeno, nujno  potreben. Občina 
zanj ni imela stanovan ja in ni našla 
drugega izhoda, kot da nas je  ta- 
korekoč čez noč deložirala in p rese
lila v sedan je  prostore z obljubo, 
da je  to  le začasna rešitev , češ da 
bo v najk ra jšem  času začela z g rad
n jo  vrtca. Do tu je  stvar v redu. 
Med tem je  občina om enjeno hišo 
prodala zdravniku, izkupiček, okoli 
800.000 din, pa je  bil po izjavah ta
k ra tn ih  občinskih mož nam enjen za 
gradn jo  vrtca. Skupno s SZDL so 
imenovali kom isijo, ki na j določi 
lokacijo , k a r  se je  tudi zgodilo.



V sem  o b čan o m , k a k o r  tu d i vsem  cen jen im  o d jem alcem  k  
o b č in sk e m u  p ra z n ik u  —  22. ju n iju  želim o m nogo  u sp eh o v  
in  se  p r ip o ro č a m o  s svojim i izde lk i

Gospodarske oroanizacije s podružnicami v Lendavi:
P r o i z v o d n j a  n a fte  
T o v a r n a  d e ž n i k o v  
S p lo š n a  m e h a n ik a  
O p e k a r n a  
E l e k t r ič n i  m lin i 
M i z a r s t v o  
P lin a r n a

Trgovsko podjetje "I z b ir a "
Trgovsko podjetje "P r e s k r b a "
K m e t i i s k o - g o z d n o

g o s p o d a r s t v o
Z a d r u ž n a  p o s lo v n a  

z v e z a
K m e t ijs k a  z a d r u g a  

in  o s ta li o b r a ti

V  k o r i s t  g o z d o v :

Kurimo s premogom v ekonomičnih kuriščih
Zmanjšujmo steljarjenje, uvajajmo hitro rastoče vrste, 
intenzivno čistimo gozdove, pogozdujmo . . .

Med najvažnejše ukrepe, ki jih zahteva perspektivni plan 
gozdarstva, sodijo: zmanjševanje potrošnje lesa, povečanje 
proizvodnje lesa poleg drugih ukrepov upravnega in politične
ga značaja. Med najpomembnejše ukrepe sodi zmanjševanje 
potrošnje lesa za kurjavo. Zmanjševanje potrošnje lesa za 
druge namene ni tako zelo pomembno. Ta namen je dosegljiv 
z vztrajnim uvajanjem drugih virov energije, zlasti premoga, 
plina in elektrike in uvedbo ekonomienejših kurišč.

Za povečanje proizvodnje le
sa je nujno zmanjšanje ste- 
ljarjenja, uvajanje hitrorasto- 
čih vrst, intenzivnejše čiščenje, 
redčenje in pogozditev gozdnih, 
gozdarsko neizkoriščenih povr
šin. V elaboratu, ki ga bodo iz
delali za načrtno pogozdovanje, 
bo poudarjena topola in siste
matična gojitev akacijevih na^ 
sadov-sestojev, ki bodo krili po
trebe vinogradniškega kolja,

elestričnih in TT drogov. Za 
izvedbo gozdarskega načrta je 
potrebna združitev gozdov za
radi skupnega gospodarjenja, 
ureditev gozdov in razmejitev 
gozdov od kmetijskih površin.

O  Ovira za naprednejše go
spodarjenje z gozdovi je  raz
drobljenost zemljiške posesti, 
torej tudi gozdne. Drobljenje 
zemljiške poseti še ni ustavlje
no. Taloo torej ne more biti go
vora o  nekem izrazitem na
predku v niti enem sektorju 
lastništva.

O  Republiški perspektivni 
plan predvideva ureditev vseh 
gozdov splošnega ljudskega 
premoženja in najmanj 70 % 
zasebnih gozdov. Gozdove sploš
nega ljudskega premoženja je 
mogoče urediti v petih letih, 
urejevanje v zasebnih gozdo
vih pa se bo šele začelo. Ovira 
je pomanjkljivost zemljiškega 
katastza. Tudi posek na ne
gozdnih površinah bo treba re
gulirati. Ekonomičnejše gospo
darjenje z gozdovi bo podobo 
pokrajine bistveno spremenilo. 
Spremenili pa se bodo tudi kli
matski elementi, ki imajo bi
stveni vpliv na uspevanje kme
tijskih kultur.

Vse te naloge je  mogoče opra
viti brez večjih potreb po inve
sticijah. Potrebno bo samo 
mnogo strokovnega in osebnega 
ga prizadevanja.

R ojstva in  sm rti od 7. do 14. jo- 
n ija  1958.

Rodile so: M arija V itek iz Sred
n je  Bistrice, dečka: Ema Pozvek iz 
Kosarover, dek lico; Sarika Zadravec 
iz M. Sobote, dečka: M irka Topolo
vec iz V eržeja, dečka; Pavla F lisar 
iz Brezovec, dečka; M arija Zver iz 
D okiežovja, dečka; Rozalija V itek 
iz D obrovnika, deklico: D ragica 
S r j a n e c  iz K riževec, deklico; Em i
li ja  Sečko iz M. Sobote, dečka; Olga 
N ovak iz M. Sobote, dečka; Silva 
Č ern jav ič  iz Radenec, deklico; D olo
res R ajner iz T ra t, deklico; H elena 
Rac iz M. Črnec, deklico; G izela 
H ari iz Sebeborec, deklico; M atilda 
Č olnik iz S tare Nove vasi, dečka; 
in  W ilma C ener iz C rnelavec, deč
ka.

U m rli so: M arija K reft iz Kroga, 
s tara  72 le t; K atarina F lisar iz Mur- 
ščaka, s ta ra  71 le t in  M atija Smol- 
kovič iz Boračeve, s ta r  75 let.

Nesreče in nezgode

T riletn i A lojz Žekš iz Kroga je  
padel doma v sobi in si zlomil levo 
nogo nad kolenom.

Na njivi je  delala in padla 55- 
letna J. J . iz P litv ičkega vrha in si 
zlomila desno podkolenico.

Milan Kozic, s ta r  3 le ta, iz Dolgo- 
vaških goric je  padel in si zlomil 
desno nogo nad kolenom.

Levo roko si je  zlomila ?4-letna 
Angela Novak, upokojenka iz Pu- 
conec, ko je  nenadoma padla.

Z m otorja je  padla 26-letna Ivan
ka Toth iz Očeslavec p ri Vidmu in 
si hudo poškodovala desno koleno.

Ko je  padel pod voz, je  šlo ko
lo preko stopala 10-letnega Franca 
Maučeca iz Bakovec in mu nalomilo 
kosti.

U S P E H I  Z A  U S P E H O M
Lendavski pionlrji-šahisti med najboljšimi v  Sloveniji

Šahovska igra je  domala udoma
čena med p ionirji vse občine. Se po
sebno m arljivo  šah ira jo  v Lendavi. 
D elo zadnjih  le t je  obrodilo tudi po
membne uspehe. Letošnje okrajno  
šahovsko pionirsko prvenstvo je  zno
va pokazalo, da p ionirji-šahisti iz 
Lendave mnogo obetojo. Na tekm o
vanju  so p ion irji iz lendavske obči
ne osvojili vsa štir i prva mesta, eno 
od teh je  pripadalo  m lajšim  p ionir
jem  iz G enterovec, ostale tr i skup i
ne pa so bile iz osem letne šole Len
dava. Omembne vredno je , da so 
m lajše pionirke že tre tjič  osvojile 
prvo mesto v okrajnem  m erilu  in 
dobile pokal v tra jn o  last.

P ionirji-šahisti iz Lendave pa niso 
razočarali niti na republiškem  ša
hovskem prvenstvu, ki je  bilo v 
m aju v L jub ljan i. Naj povemo, da 
so bili lendavski šahisti v L jubljani 
že stari znanci, saj so letos že če
tr tič  sodelovali na republiškem  
prvenstvu . Borba za šahovnicami je  
v L jub ljan i tra ja la  ves dan. P ionirji 
so v močni konkurenci z najboljšim i 
ekipam i iz vseh o k ra je v osvojili po 
skupinah zadovoljiva mesta. P ionir
ke m lajše skupine so postale repub
lišk i šahovski prvak . V kolikor bodo 
pridno šah ira le , im ajo p rihodnje le
to veliko možnost, da bodo za stalno 
osvojile tudi republišk i pokal. M laj
ši p ionirji iz osem letne šole Gente- 
rovci so bili na drugem  mestu za 
pol točke m anj kot prvoplasirana 
ekipa. Omembe vredno je , da pio
n irji iz G enterovec niso izgubili 
dvoboja z nobeno o k ra jno  ekipo. 
D eklice s ta re jše  sknpine iz Lendave 
so dosegle tre tje , p ionirji s tare jše  
skupine pa če trto  mesto. V skupnem 
plasm ann je  ekipa p io n ire v -šahistov 
iz Lendave, k i je  zastopala na re 
publiškem  šahovskem prvenstvu m ur
skosoboški o k ra j, med najboljšim i 
o k ra ji v Sloveniji. V zmagoviti ek i
pi m lajših  pionirk, ki so letos že

drugič osvojile prvo mesto, so nasto
pale: D ragica Berdon, Pavla Belovič, 
H elena Pojbič, D jurd ja  Kos in Ivan
ka Vohar. .jo

Š p o r t
SOBOTA : DRAVA 7:2 (3:1)
Preteklo nedeljo so nogome

taši Sobote v tekmi za pokal 
maršala Tita visoko premagali 
moštvo Drave iz Ptuja. V 11. 
minuti igre so gostje prišli v 
vodstvu po Kovaču in do 30. 
minute igre imeli rahlo teren
sko premoč. Nato je prevzela 
pobudo Sobota in jo obdržala 
do konca igre. Od tega časa in 
do konca tekme je bila Sobota 
boljše moštvo, kar je razvidno 
tudi iz samega rezultata. Do 
konca polčasa je Sobota vodila 
že s 3:1.

V drugem polčasu pa je mo
štvo Sobote zaigralo še boljše 
in bi bil lahko rezultat še višji, 
če bi bili napadalci bolj priseb
ni. Gole so dosegli; za Soboto 
Maučec 3, Jože Norčič 2 (oba 
iz 11 m) in Milenkovič ter Lud
vik Norčič vsak po enega, za 
Dravo pa Kovač 2.

Sodil je Pliberšek iz Mari
bora. V. C.

OPOZORILO
Podzveza za hokej na travi 

Slovenije je minuli teden v 
zadnjem trenutku sporočila, da 
tekma Slovenija : Hrvatska v 
M. Soboti ne bo in da bo o da
tumu dvoboja razpravljal ple
num, ki bo koncem tega meseca 
v Ljubljani. S tem popravljamo 
vest o omenjenem dvoboju, ki 
smo jo objavili v prejšnji šte
vilki. Kakor vidimo, ne zadene 
soboških prirediteljev nobena 
krivda.

Kdo ga pozna?

V Mursko Soboto je prišel 
neznani gluhonemi moški, star 
40 do 45 let, visok 164 cm, sred
nje postave, ovalnega obraza z 
ravnim čeln o-nosnim profilom, 
temnokostanjevih gladkih las, 
sivorjavih oči, nepopolnih zob, 
s srednjim zbočenim nosom. Je 
zelo živčen in se mu stalno tre
se celotno telo, predvsem pa 
roke. Njegova boja je  zelo ne- 
sigurna in nekoliko popačena. 
Vsak, kdor bi ga prepoznal po 
sliki, naj to takoj javi najbliž- 
nji postaji LM ali pa Tajništvu 
za notranje zadeve OLO Mur
ska Sobota.

Splošno pleskarstvo Beltinci 
SPREJME VAJENCA

v soboslikarski in pleskarski 
stroki. — Nastop takoj

D-554

Zdravstvena dežurna služba

N edelja 22. ju n ija  1958.
D r. Anica G regorc-K astelic, s ta

nu je  v ulici Stefana Kovača. O rdini- 
ra v splošni am bulanti od 8. do 12. 
u re, v nujn ih  prim erih popoldne in 
ponoči na stanovanju.

NOČNA DEŽURNA SLUŽBA
od 23. do 30. ju n ija  1958.
D r. N ikolaj Lanščak, stanu je na 

Lendavski cesti š t . 7.

PROSTOVOLJNI KRVODAJALCI
od 9. do 14. ju n ija  1958.

Ludvik Kutoš 'iz  Puconec, četrtič; 
Jožef Burnik in Ivan Č arni, oba iz 
Moščanec in oba drugič; Em ilija 
Zrinski, Rudolf Zrinski, A lbin La
pan ja , V lastim ir Petrovič in Anica 
Krpič, vsi iz Moščanec. Ludvik Ko
vačič, A leksander Broder, M arija 
G rah, Irm a Šeruga, M arija Kodila, 
Ana Šeruga, M arija Podlesek in 
E telka Zelko, vsi iz Pečarovec.

Zdravstveni dom 
Murska Sobota

razpisuje delovna mesta za 
2 ADMINISTRATOR JA(KE) 
za delo v splošni ambulanti

Lastnoročno pisane ponudbe z 
življenjepisnimi podatki spreje
ma uprava Zdravstvenega do

ma mesec dni po razpisu

AGROPROMET LENDAVA 
proda na licitaciji 

MOTORNO KOLO 
NSU 350 cm3 

v zelo dobrem stanju 
Licitacija bo dne 22. junija 1958 
ob 9. uri v Lendavi, Partizanska 

štev. 53

CENE MALIH OGLASOV:
Beseda 10 din, med dve črti be

seda 20 din. Ženitbeni oglasi beseda 
30 din. Na oglase, ki so pod šifro 
oziroma naslov v oglasnem oddelku, 
se p rib ije  50 din.

OPOZORILO!
Vsa obvestila in male oglase bomo 

objavili le tak ra t, ko bo vplačan tu
di znesek za objavo. S tranke, ki za
h tevajo  pismeno naslove oglasov ali 
kako drugo inform acijo, naj prilo
žijo  za odgovor znamko za 15 din. 
V nasprotnem  prim eru  ue bomo od
govarjali. Naslovov, ki so pod šifro , 
ne izdajam o! Za poslani denar v na
vadnih pismnih ne odgovarjam o.

SAKS MOPED v odličnem stan ju  
prodam . Naslov v oglasnem od
delku PV. M-557

ELEKTROMOTOR, sko ra j nov, znam 
ke »Elin« 5,5 KS, ugodno prodam . 
Janko  Paldauf, Vučja vas 37, p. 
Križevci p ri Ljutom eru. M-541 

6-CEVNI RADIOAPARAT znamke 
»Toplica«, popolnoma v dobrem  
s tan ju , prodam . M urska Sobota, 
Titova ul. 13. M-542

2 ORALA GOZDA prodam . Poizved
be pri Eli F arkaš, S taranova vas, 
p. Križevci p ri L jutom eru. M-558

ELEKTRIČNI VALJČNI MLIN 
z Ganz motorjem 16 KS
(lahko tudi po nomadih) 

p r o d a m
Cena po dogovoru. Štefan Koša, 

Petišovci, p. Lendava

POMURSKI VESTNIK
Izdaja Časopisno in založni
ško pod je tje  »Pomurski tisk« 
v M urski Soboti — D irektor 
in odgovorni urednik D ragan 
F lisar — U redništvo: Murska 
Sobota, Stefana Kovača l t  —
— Telefon 138 — Uprava: M. 
Sobota, Kocljeva ulica 7 — 
Telefon: 53 — O glasni in na
ročniški oddelek: Stefana Ko
vača 16 — Telefon 138 — Na
ročnina če trtle tna  100. pollet
na 200, celoletna 400 d inarjev  
Naroč. za inozemstvo 1000 din
— Rokopisov ne vračamo in 
ne odgovarjam o zan je — Tek. 
račun p ri Komunalni banki, 
M. Sobota, štev. 64-KB-1-Z-365
— Tisk Pom orske tiskarne  v

M urski Soboti

VREMENSKA NAPOVED 
za čas od 19. do 29. junija 1938.

V drugi polovici tekočega 
tedna in v drugi polovici pri
hodnjega tedna nestalno s po
gostimi, po večini kratkotrajni
mi padavinami in ohladitvijo. 
V ostalem, t. j. v prvi polovici 
prihodnjega tedna lepo vreme 
m topleje.

Dr. V. M.

Tedenski koledar

N edelja, 22. ju n ija  — Gostim ir 
Ponedeljek , 23. ju n ija  — Kresnica 
Torek, 24. ju n ija  — Janez 
Sreda, 25. ju n ija  — Jaroslav 
Č etrtek , 26. ju n ija  — Gruda 
P etek , 27. ju n ija  — Ema 
Sobota. 28. ju n ija  — Zorana

MURSKA SOBO TA — od 20.—22. ju 
n ija  ita lijansk i barvn i film: »Teo
dora«; od 24.—26. ju n ija  francoski 
burvni film : »Obcesija«.

LENDAVA — od 20.—22. ju n ija  šved
sk i t i m: »Velika avantura«; od 
24.-25. ju n ija  m ehiški film : 
»U kradena sreča«.

LJUTOMER — od 21.—22. ju n ija  an 
gleški film: »Preizkušnja zvesto
be«; od 25.—26. ju n ija  japonski 
film : »Bomba nad Hirošimo«.

KRIŽEVCI PRI LJUT. — od 21.—22. 
ju n ija  am erišk i film : »Na m oril
čevi sledi«; 25. ju n ija  am eriški 
film: »Angel ali Demon«.

RADGONA — od 21.—22. ju n ija  do
mači film: »Ni bilo zastonj«; 25. 
in 26. ju n ija  am eriški film? »Žene 
orkestra«.

CEPINCI — 22. ju n ija  »Zatvor za 
žene«.

KOVAŠKEGA VAJENCA sprejm em  
v uk. Jože Sebjan, kovač, R aki
čan 122. M-543

VAJENCA ZA KNJIGOVEŠKO STRO
KO sprejm e Knjigoveznica Franc 
Popit, M urska Sobota. M-546

ZAPESTNO URO sem izgubil na ce
sti M urska Sobota—Cankova. Po
štenega najd ite lja  prosim , da mi 
jo  vrne proti nagradi 2000 din na 
oglasni oddelek PV. M-547

DENARNICO Z OSEBNO IZKAZNI
CO na ime Jana Žibert iz M ari
bora sem izgubila dne 9. ju n ija  
na Lendavski cesti v M urski So
boti. Poštenega najd ite lja  prosim, 
da mi jo  vrne pro ti nagradi p ri 
Ž ibertu, Lendavska cesta 53.

M-556
PECARSKEGA VAJENCA sprejm em  

tako j. Karol Žaman, pečar in lon
čar, L jutom er, O rm ožka cesta.

M-559

V A B I L O
Na osnovi 14. člena P ravil vodne 

skupnosti za m elioracijo  P rekm urja  
v M urski Soboti sklicujem o

IV. ZASEDANJE DELEGATOV 
OBČNEGA ZBORA 

VODNE S K P UPNOSTI,

ki bo v nedeljo, dne 22. ju n ija  1958, 
ob 8. u ri v dvorani hotela »Zvezda« 
v M urski Soboti.

D n e v n i  r e d :
1. Ugotovitev navzočnosti in sk lepč

nosti občnega zbora
2. Volitve delovnega predsedstva in 

zap isn ikarja
3. Poročilo upravnega odbora
4. Tehnično poročilo
5. Poročilo nadzornega odbora
6. Potrditev zaključnega računa za 

dela za le to  1958
7. Predlog predračnna in  program 

za leto  1958
8. Določitev višine vodnega prispev

ka za leto 1958
9. Dopolnitev pravil Vodne skupno

sti ih sp re je tje  poslovnika
10. Razno

V prim era nesklepčnosti ob napo
vedanem času se bo zbor vršil po 
polurnem  čakanju  pri vsakem števi
lu priso tn ih  delegatov.

Prosimo delegate za točnost in da 
se opcnega zbora udeleže v polnem 
številu.

UPRAVNI ODBOR

Na podlagi sklepa delavskega sveta podjetja razpisuje pod
jetje »Mura«, tovarna perila, Murska Sobota

2 ŠTIPENDIJI ZA KONFEKCIJSKO SREDNJO ŠOLO

Šola je štiriletna in ima rang srednje šole. Šola je v Zagrebu
P o g o j i  : končana nižja gimnazija. Prednost imajo kandidati, 
ki imajo poleg uspešno končane nižje gimnazije opravljen še 
pomočniški izpit iz krojaške stroke. V poštev pridejo samo mo
ški, hi niso starejši od 25 let.
Pismene prošnje dostavite na upravo podjetja do 1. julija 1958.

Komisija za štipendije pri Občinskem ljudskem odboru 
Murska Sobota razpisuje na podlagi 7. in 22. člena Temeljnega 
zakona o štipendijah (Uradni list FLRJ, št. 32-349/551 naslednje 
štipendije:
1 ŠTIPENDIJO ZA ŠTUDIJ NA MEDICINSKI FAKULTETI -  

oddelek stomatologije
1 ŠTIPENDIJO ZA ŠTUDIJ NA PRAVNI FAKULTETI
1 ŠTIPENDIJO ZA ŠTUDIJ NA VIŠJI UPRAVNI ŠOLI
2 ŠTIPENDIJI ZA ŠTUDIJ NA UČITELJIŠČU
1 ŠTIPENDIJO ZA ŠTUDIJ NA ADMINISTRATIVNI ŠOLI
1 ŠTIPENDIJO ZA ŠTUDIJ NA ŠOLI ZA OTROŠKE 

NEGOVALKE
1 ŠTIPENDIJO ZA ŠTUDIJ NA ŠOLI ZA BOLNIČARJE

Prošnje je vložiti najkasneje do 1. julija 1958 na Občinski 
ljudski odbor Murska Sobota — Komisija za štipendije.

Prošnji je priložiti prepis zadnjega spričevala odnosno po
trdila o položenih izpitih, potrdilo o premoženjskem stanju, po
trdilo o prejemanju otroškega dodatka (višina OD).

Višina štipendije se določi v skladu z Odlokom o višini šti
pendij; pri izbiri imajo prednost študenti iz višjih letnikov in iz 
področja ObLO Murska Sobota.

Po roku prispele prošnje se ne bodo upoštevale.

Na podlagi sklepa upravnega odbora Gostinske zbornice 
za okraj Murska Sobota — razpisuje delovno mesto

FINANČNEGA REFERENTA
Poigoji: srednja šolska izobrazba

5-letni staž na delovnem mestu knjigovodje, 
življenjepis,
prepis šolskega spričevala

Interesenti naj vložijo prošnje pri tajništvu Gostinske zbor
nice v Murski Soboti. Titova 5, najkasneje do 25. junija 1958.
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KOSO PREKMURCI HODILI BOSI...
Prebivalce Prekmurja, Šta

jerske, Bele Krajine in drugih 
slovenskih dežel spoznamo da
nes le po njihovih narečjih in 
dialektu. Še v drugi polovici 
prejšnjega stoletja, zlasti pa v 
prvi, bi se nam vsak izmed 
njih že na prvi pogled predsta
vil s svojo obleko, s svojo ljud
sko nošo.

Preselimo se za sto let nazaj 
in si oglejmo severnoslovensko 
nošo, ki poleg štajerske, prek

murske noše Vključuje še delo
ma koroško nošo porabskih Slo
vencev. Prekmurci so uporab
ljali za svoja oblačila domače 
platno v naravno beli barvi, za
to prištevamo prekmursko no
šo v tip »bele noše«, ki je  bila 
geografsko razširjena preko

olpe, Poljanske dolline, osred
nje Bele Krajine, Gorjancev, 
Krškega polja, Brežic ter osta
lih vzhodnoštajerskih ozemelj.

V tem kratkem opisu bomo 
skušali predstaviti prekmursko 
vsakdanjo nošo, kakršna je bila 
po pripovedovanju starejše že
ne iz Ivanec v prejšnjem sto
letju.

Da smo izbrali ravno prek
mursko nošo Dolinskega prede
la Prekmurja, smo to štorih na
menoma. Še pred opisom prek
murskega para naj vam ta na
men razkrijemo. Prav v prek
mursko narodno nošo so bile 
konec 19. in v začetku 20. stol. 
vnesene marsikatere nepravil
nosti. Raznobarvna spodnja svi
lena krila, lajbči iz svilene tka
nine v kratkem karakterizirajo 
to nepravo nošo, ki so jo cesto 
predstavljali kot reprezentativ
no prekmursko narodno nošo, 
na raznih nastopih plesnih sku
pin, prireditvah itd.

Preprosta  km ečka žena 19. stol. 
se je  oblačilo nekoliko drugače kot 
danes. Smisel prekm urske žene za 
preprostost, toda vendar lep in p r i
je ten  videz se izraža predvsem  v 
njenem  načinu oblačenja.

Peča je  pokrivala glavo žene. 
P reko p latnene čepice so si zavezo
vale »prte od pamuka« žene na raz
lične načine. Pri G oričankah je  bil 
vozel zadaj na glavi, žene v ravn in 
skem predelu  pa so nosile pečo zve

zano na tem enu v obliki dveh rog
ljev . Viseči vozel so si žene ob do l
gih zim skih večerih same izvezle z 
drobnim  stiliziranim  ornam entom  v 
rdeči barvi.

Beli rokavci, k i so skupni skoraj 
vsem slovenskim  ljudskim  nošam, 
so še iz p re jšn jih  s to le tij sem naj- 
spodnejše žensko oblačilo — nekaka 
sra jca , ki« pa je  segala le  nekoliko 
čez pas. Zatikale so jo  za pas. Ro
kavci so se p ri vratu zavezovali s 
trakom , prav  tako okoli rok.

Rokavci (»rokafci«) so bili bogato 
nabrani na ram i te r  na komolcih. 
Delovni rokavci so bili nekoliko 
k ra jši, k e r bi jih  dolga ovirala pri 
delu. Spredaj so bili lepo nagubani 
in na eni ali dveh gubah na vsaki 
stran i bluze lepo vezani z drobnim 
geom etričnim ornam entom rdeče ve
zenine. Čez rokavce so si privezo
vale platneno krilo , ki je  segalo do 
pet. K rilo  »janka« je  bilo v pasu 
močno nagubano. Krilo je  bilo zgo
ra j narejeno  na tr i p rste  širok »po«

ja s  na čontice« (resice). Spodaj pod 
»janko« so nosile »kikle« iz domače
ga p la tna. Spodnje k ik le  so si žene 
in  dekleta  škrobale, z namenom, da 
je  v rhn je  k rilo  čim bogatejše stalo. 
V okolici Bogojine še danes vedo 
povedati s tare  žene, kako so nosile 
do sedem spodnjih  k ril. Med plesom 
so se ženam koketno privzdigovale 
»janke« te r  so se videla spodnja k r i
la. Moderc »lajbič«, katerega so no
sile p reko  rokavcev, je  b il v 19. 
stol. iste barve kot predpasnik  »fir- 
toj«. Poleti so hodile običajno  bose, 
saj se še spom injajo kako so plesa
le »ciperpolko« bose. O b slabem  vre
menu so hodile v »punčulah«, v črnih 
visokih čevljih , ki so se »šnirali< 
sp redaj s s redn jo  peto. To so poz
neje  zam enjali nizki »črevli« — obi
čajno gum ijasti.

Noša moških pa je  danes veliko 
m anj izpostavljena modnim muham, 
kot pa je  bila v p re jšn jih  sto le tjih . 
Tudi kmečki fant in mož v P rek 
m urju se je  še v drugi polovici de

vetnajstega sto le tja  oblačil drugače 
kot danes. S rajce so bile p la tnene 
brez ovratn ika. »Srakica«, »robača«, 
se je  zavezovala pod vratom  in oko
li rokavov s trakovi. Rokavi so bili 
vstav ljen i oziroma všiti in rah lo  n a 
brani. S prednji del s ra jce  — »krilo« 
je  bil nabran  kot p rib ližno  ženski 
rokavci, le  običajno vezen z geo
m etričnim  motivom — rdeče vezenim 
ornam entom . Na prehodu 19. v 20. 
sto le tje  se že po jav lja jo  sra jce  z 
ovratn ik i. »Srakica« je  visela preko 
hlač — »gač«. P rav ili so jim  tudi 
»breguše« ali »domače debele lače«. 
Te široke »gače« so bile zgoraj na- 
grbane in na trak , spodaj pa so se za
k ljučevale v »zabrničke« — resice. 
Tudi moški so hodili običajno bosi, 
na glavi pa so nosili slam nati k lo 
buk ali iz blaga, ka tere  so že k u 
povali na sejm ih.

Deca so nosili sam e »janke« — 
sra jčke  čez kolena in hodili bosi vse 
do tlej, dokler niso začeli hoditi v 
šolo. D ečki so ob nedeljah  nosili na

Iz časov prababic. . .

Svojevrstna žrtev
V e d n o  n i d o b r o  b iti g r a f o l o g

Grafolog Ernest Plaffel iz 
Bonna se najbrž hudo kesa, 
da se je lotil tega poklica. Pri
nesel mu je namreč zapor. Ko
nec koncev pa ubogi grafolog 
niti ni toliko kriv. Bolje reče
no, postal je žrtev čudnih oko
liščin. Pred dnevi je  prišel nek-

glavah klobuke, k a te re  so že kupo
vali.

Noša iz domačega belega p la tna 
je  povsem izginila v okolici Bogoji
ne že pred  prvo svetovno vojno.

2ene so nosile že kup ljeno  »dru- 
kano robačo« na »šlusband«. Čez k r i
lo  je  stal volan, ki je  bil lepo »na- 
šaputlan« itd.

T ako to re j so se oblačili P rek 
m urci v 19. stol. in v začetku 20. 
s to le tja . O tem, kako so se oblačili 
pozimi, ob p razn ik ih , za posebne 
p rilike  pa p rihodn jič  k a j.

V. Koren

do v njegovo pisarno in zahte
val, naj pove svoje mnenje o 
značaju štirih oseb, katerih 
rokopise je prinesel s seboj. 
Grafolog je sedel in povedal 
za prvi rokopis: »Neformiran 
značaj z neutolažljivo željo po 
osornosti, nevaren in destruk
tiven. Dobro se pazite pred 
njim!«

Na temelju drugega rokopi
sa je grafolog dal naslednjo 
»diagnozo«: »Umetniško nag
njenje, toda neoblikovana za
vest in otroška impulzivnost. 
V življenju sicer uspeva, toda 
stalno ne bo.« Za tretji roko
pis je rekel: »Nesmiselna ek-

Nemški gospodarski minister 
dr. Erhard

stravaganca«, za četrti pa: 
Nagnjenje do laži.«

Pred nekaj dnevi pa je ob 
enajstih ponoči nekdo silovito 
tolkel po grafologovih vratih. 
Prišla je policija in nesrečne
ga grafologa odvedla, ne da 
bi mu povedala zakaj. Šele na 
policiji je zvedel, da je na
pravil hud prekršek: razžalil 
je predsednika vlade. Grafo- 
og namreč ni vedel, da pri

pada prvi rokopis zahodno- 
nemškemu kanclerju Ade
nauerju, drugi gospodarskemu 
ministru dr. Erhardu, tretji ču
varju državnega pečata in če
trti obrambnemu ministru 
Straussu.

Tisk se norčuje iz cele zade
ve, grafologu pa gotovo ni do 
smeha, ker bo prišel pred so
dišče.

N E K A J REKORDOV
O  Največji zid na svetu je 

veliki kitajski zid, ki so ga 
zgradili za časa vladavine Chin 
Shih Huang-tija (246—210 pred 
našim štetjem). Zid je dolg 
2414 km, povprečno pa visok 
8,5 metrov.

O  Največje stopnice so pri 
električni centrali Uara v za- 
padni Norveški. Zgradili so jih 
iz lesa leta 1952. Široke so več 
kot 1 km in pod kotom 45 vo
dijo do višine 747 metrov. 
Skupno je  3713 stopnic.

O  Največja lestev na svetu 
je  visoka 17,5 metra. Najvišjo 
gasilsko lestev pa imajo london
ski gasilci. Dolga je več kot 36 
metrov, lahko pa jo podaljaša- 
jo še za 45 metrov.

BIL SEM V KOLOM TIFESARJEV
(Nadaljevanje s 1 strani) so se dnevi strahotnega trp ljen ja , 

do sm rti u tru ja joč ih  pohodov. Dober 
mesec dni, od 16. m aja do 20. ju n ija  
1943, neprestano dan in noc je  tr a ja 
la ta  legendarna in neenaka bitka.

Bil sem v eni izmed kolon tilu- 
sarjev , z nami so bili tndi številni 
Ita lijan i, k a te re  smo u je li v IV. 
ofenzivi. Koliko hudega smo prestali 
na te j poti, posuti z našimi m rtvimi 
tovariši, je  nemogoče opisati. Sprva 
so zdravi borci odstopili vse, ka r so 
prem ogli, ranjencem . V endar je  bilo 
tndi to malo in je  km alu zm anjka
lo. Zm anjkalo je  vsega. Jedli smo

bukovo lis tje , k o ren je  in razne gozd
ne sadeže. Spominjam se, da sem je 
del neoprana ovčja čreva, ob neki 
p rilik i pa sem celo pojedel svoj 
opanek z noge, ki sem jih  bil (opan
ke) sam naprav il iz o d rte  kon jske 
kože.

Dobili smo nalog, na j začnemo 
k la ti tovorne konje. Se danes mi je  
živ v  spominu tov. S tojan M eondija, 
m esar p ri štabu 7 . d ivizije. S solz
nimi očmi je  nastavil mrzlo cev re 
volverja  na čelu kon ja in sprožil . . 
Vsi smo pristav ili porcije, da si n a 
točimo k ri. Zadnjo kap ljo  konjske 
k rv i smo natočili v skodelice. Imeli 
smo kobilo, ki se je  ožrebila. Žrebe 
ni bilo staro  n iti dva dni, ko smo 
ga ubili in pojedli, kobilo pa smo 
molzli toliko časa, dokler ni od g la

du poginila. T ifu sa rji sploh oblek 
nismo im eli. P okriti smo bili v 
ožgane odeje. K olikokrat sem do 
sm rti n tru jen  hipoma zaspal p ri 
ognju. Zbudil sem se, ko je  začela 
goreti obleka (odeja). V sam ih no
gavicah sem mesec dni hodil po 
snegu, pa ne samo jaz , tudi moji 
tovariši.

Ni bilo vode, da bi se človek na
p il in se umil, k a j šele, da bi si 
opral tisto  borno perilo . Močile so 
nas uši in nam gren ile  še tistih  ne
k a j u r počitka. Č estokra t smo se 
slekli do golega in d rža li nad og

njem  vse perilo  toliko časa, dok le r 
niso uši popadale v žerjavico  . . .

Pa še druge žalostne stvari sem 
doživel. Naša divizija je  bila vse do 
N eretve oborožena s težkim  orož
jem , topovi in minometalci. Prehod 
preko sko ra j neprehodnih  planin pa 
je  bil mogoč edinole z lahkim  orož
jem . Šli smo mimo topn iške enote 
naše d iv iz ije  in bil sem očividec 
žalostnega prizora, ko so v težkih 
borbah p rek a ljen i tovariši jokali in 
se poslavljali od težkega orožja . Po
m islil sem: koliko žrtev  smo dali, 
preden smo sovražniku iz trgali to 
oborožitev, sedaj pa izg in ja v valo
vih N eretve. Vsi smo jokali in po
lju b lja li topove in težke minome- 
talce, ki danes r ja v ijo  na dnu reke 
N eretve.

N ajtež ji jo  bil prehod čez na
raslo  reko  Sutjesko. P reko  planine 
Maglič smo se spustili k rek i. Bil 
je  lep sončni dan. Na obali S utjeske 
smo se zbrali p reživeli tifu sa rji, r a 
n jenci in vsi, k a r je  bilo še zdravih 
borcev. P rip rav lja li smo se za p re 
hod. Naše enote so zgradile  zasilen 
most iz bron. Ta most je  bil v 48 
u rah  tr ik ra t znova nap rav ljen  in t r i 
k ra t uničen od sovražnih le tal. Nem
ška le tala  so neprestano  bom bardi
ra la  in m itra ljira la . Ni bilo  drugega 
izhoda kot pregaziti ledeno mrzlo 
S utjesko  na najbo lj plitvem  mestu 
(120 cm). Stotine in sto tine tovarišev 
so zagrnili valovi S u tjeske . Sam sem 
videl, kako se je  utopilo  8 tova ri
šev in 4 tovarišice. Skupine ljud i so 
se m orale p r ije ti za roke in tako 
bresti na nasprotn i breg. Ce je  sa
mo eden popustil, se je  utopila cela 
kolona. P rehoda naše kolone je  sle
d il le talsk i napad. Padlo je  t8 bor
cev in mimo tega mnogi ita lijansk i 
u je tn ik i, k i še niso p reb red li Sut
jeske . Moja skupina je  štela 11 to 
varišev  in im eli smo kon ja , ki je  
plaval. Č vrsto sem se o p rije l konja 
za rep  z levico, desnica pa je  k rče 
vito  stiskala  roko tovariša . Tako je  
meni in mojim tovarišem  uspelo 
p r it i nn drugo obalo.

Prehod p reko  S u tjeske  in borbe 
naših enot z nadmočnim sovražni
kom ni moč opisati. 20. ju n ija  1943 
je  bila končana epopeja Sutjeske , 
sovražna ofenziva razbita  in vsi na
črti nem škega vrhovnega poveljstva 
o un ičen ja glavnine NOB in V rhov
nega štabo iz jalovljen i.

P reb ili smo se skozi vse obroče 
in nato razvili široko in močno ofen
zivo p ro ti vzhodni Bosni, k i je  km a
lu potem postala svoboden p artizan 
ski te rito rij.

Ne glede na težke izgube v te j 
krvav i b itk i je  naša vojska izšla iz 
V. ofenzive še močnejša.«

Tako je  pripovedoval prvoborec 
Pero D ražič.

Po pripovedovanju  napisal 
J. Janež

91. Napredovali so počasi. Zaradi narasle vode niso tvegali 
pohoda čez reko. Odločili so se za plavanje. Kakor nalašč so se 
to noč graničarji večkrat peljali z džipom po obmejni cesti. Vi
deti je bilo, kakor da usmerjajo žaromete v Muro in preisku
jejo njeno gladino. Moški so čepeli v ločju in nezaupljivo 
strmeli v noč. Ko so tako že dalj časa zaman čakali, da bi pre
plavali reko, jih je  poklical M rki Posedli so v krog, on pa jim 
je govoril: »Možje, videti je, da nam čas ni naklonjen. Morda 
so nas graničarji celo zasledili. Dostikrat sem že šel skrivaj čez 
mejo, a še nikdar se mi ni zdelo tako nevarno.« »Kaj nam je 
storiti?« je vprašal Sloki in Dolgi je ponovil vprašanje.

92. Mrki je po daljšem premisleku dejal: »Noč se odmika 
in lahko se zgodi, da nas bo med čakanjem zateklo jutro. Tu 
ne smemo ostati, preveč smo vsem na očeh. Poslušajte moj 
predlog: Sam bom odšel dalje, vi pa se vrnite v taborišče in 
počakajte novih navodil.«' Niso ga razumeli, le Sloki je pri
pomnil: »Kako nam boš komandiral, če bo med nami tolikšna 
razdalja?« »Prebil se bom do bunkerja in se oglasil po oddaj
niku.« »Če smo že tu, pojdimo dalje. Arno nas bo še kaznoval,« 
je menil Dolgi. »Tako je,« so potrdili ostali in se oglašali. 
»Tiho!« je vzrojil Mrki. »Vrnite se, kakor sem naročil.« 
Ti, Sloki, pa pojdi z menoj.« »Še jaz pojdem,« se je  ponudil 
Dolgi.

95. Mrki še sam ni razumel svoje odločitve, šele ko so pre
plavali Muro, je  rekel: »Morda ni bilo prav, da sem jih poslal 
nazaj v taborišče.« »Tudi jaz tako mislim,« sta odgovorila 
hkrati Sloki in Dolgi. »Zdaj je, kar je,« se je hrabril Mrki. 
»Sporočil bom Amiju, da sem tako ukrenil zato, da bomo mi 
trije zvečer pomagali drugim pri prehodu čez reko.« »Kako jim 
bomo pomagali?« je vprašal Sloki. »Na tej strani bomo napra
vili zasedo in odprli ogenj, če bo grozila nevarnost«. »Na koga 
bomo streljali?« je vprašal Dolgi. »Tepec! Na graničarje,« se 
je obregnil Mrki in nadaljeval pot. Sloki in Dolgi sta mn po
slušno sledila in se nista več oglasila.
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partizanskim i bolnicami v triko tu  iz
med D urm itorja , Pive in T are. V 
tistih  dneh sem bil kot borec v 
tre tji četi 3. bataljona, 8. brigade, 
7 . udarne divizije. Naša d iv izija  je  
bila razpore jena na ozem lju: P e tri
n ja , S u n ja , Barčuga in Drenovca. 
Pred silnim sovražnim pritiskom  je  
m orala naša enota zapustiti ta te r i
to rij. P rišli smo v Jablanico.

Naša enota je  številčno p recej 
oslabela, saj je  izgubila p recej bor
cev, ki so padli v ogorčenih borbah 
s sovražnikom. Pa ne samo to. N aj
hujše je  bilo, da se je  začel š iriti 
tifus, ki je  redčil naše enote. Tako 
sem tudi jaz zbolel. Spominjam se 
dobro, da je  tedaj v predoru  pri 
Jablanici bila partizanska bolnišnica 
s številnim i ran jenci in tifusno obo
lelim i tovariši. O biskal sem svojega 
vojnega tovariša Milana D rekiča 
(Žganjac), ki je  ležal v bolnišnici. 
Ko sem prišel v bolnico, so me vsi 
tifn sa rji vpraševali, če imam k a j za 
je sti, postavljali pa so mi tudi raz
na druga vprašanja, ki niso imela 
nobene zveze s stvarnostjo . Žalosten 
sem ngotovil, da so tovariši izgubili 
vso razsodnost in treznost p reso ja
n ja , k a r  je  bila posledica tifusa. 
Tovariš D rekič mi je  ponudil peče
no k ri, k i jo  je  imel v vojaški po r
ciji. K er sem bil že nekoliko dni 
brez jed i in zato pošteno lačen, sem 
nič hudega sluteč pričel je sti ponu
jeno jed . Cez nekoliko u r  sem za
čutil močan glavobol in postal ves 
om otičen. Drugi dan sem se p rid ru 
žil tifusarjem  . . .

Po nalogu Vrhovnega štaba je  v 
Jablanici 7 .  d iv izija prevzela ra n je n 
ce in tifu sa rje  in k ren ili smo v sme
r i proti Č rni gori in Sandžaku. 
Prvotn i načrt Vrhovnega štaba oditi 
pro ti Kosovu in M etohiji je  bil sp re
m enjen. Vrhovni kom andant tovariš 
Tito je  odločil, da se sprem eni sm er 
U darne skupine. Ta odločitev je  bi
la zasnovana v prvi vrsti na usodni 
napaki nem ških strategov, ki so svo
je  glavne sile osredotočili v sm eri 
prvobitnega nastopa naših sil. Začeli


